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Tell us about your association with Stahmer. Did you see him
often? Did you work with him or just what took place between
you and Stahmer?

Stabmer was simply a go-between and carried Ribbentrop's mes-
sages and brought = his ideas to me and he very seldom ever

put forth any of his own ideas or worked independantly.

I want to go back to the Anti-Comintern Pact for a little Dbit.

At the time the Anti-Comintern Pact was being discussed SHIRATORI
was Minister to Sweden from Japan. Was he not?

Yes, he was there during that period, but I am pretty sure that

he returned to Japan prior to the time that the treaty was actually
consummapted.

But while the negotiations were going on, looking to the ultimate
signing of the pact, you have indicated that you did have some
conversations with SHIRATORI regarding the pact?

Yes, that is true. However, newspaper stories to the effect that
he had anything whatsoever to do with the actual drawing up or
consummating of the pact are lies.

General, I want you now to tell us, as best you can remember,
everything that you know of, that SHIRATORI had to do with the
proposed Anti-Oomintern Pact.

SHIRATORI had nothing whatsoever to do with the actual negotia-
tions. I simply told him that such a pact was being negotiated,
but as far ashis lending a hand or teking an active part, he
remained entirely out of the picture.

General, you have indicated to us that you had some conversations
with him relative to thie pact on occasions when he came to
Berlin from Sweden. Will you tell us about those conversations!
I told him nothing beyond the fact that we were carrying out
negotiations of this nature.

Well, what did he tell you!?
If you mean, did he approve or disapprove, he did approve.

Did he give you any encouragement . In the negotiations; did he
give you any suggestions?

Nothing at all, Newspapers seem to think that he did, but
this is untrue.

Well, why did you talk to him about it?

He 1s a man that has parallel ideas to mine in metters of this
sort and so I spoke to him as a friend, but as for agking him
to lend a hand, it would be impossidble for him to operate in any
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| case, and ssondly, I never contemplated such an idea. Please
| ask SHIRATORI.

> Q. But, since he was your friend, and since he had parallel ideas,
' I would like to know just what you said to each other when

, you talked this matter over as friends,

5 A. Nothing beyond the fact that the treaty would be negotiated and
g the draft had been drawn up. SHIRATORI first came to Berlin

F in May 1936, and I believe only about twice after that.

Q. General, yesterday, at the time we concluded we had arrived
at the point in our story when you were back in Japan and
wvere no longer Ambassador to Germany. Now, will you pick
up your story from there and tell ue what happened after that.

A, After I returned to Japan in December 1939, I hsé no occupa~
tion and led an inactive life until I was named Ambassador
in 1940 - as a reserve officer I had no connection whatsoever
vith the Army either.

Q. General, can you tell us when in 1940, you were again named
Anmbassador to Germany!?

A, It was in the beginning of December 1940, and around the end
of Jamuary 1941, I left Japan for Germany, and I believe that
it was the 16th of February 1941, that I arrived in Berlin,
although I am not absolutely certain of this date.

Q. During that period of time that you were out of the public
service and were in Japan, did you take any part in the
affairs of the Japanese-German Society in this country!

A. I was asked to join many associations, but I did not enter
any of them. My connection with the German-Japanese Society
was as before and as explained, this was an extremely inactive
group, which met socially perhaps once a year and that was all.

During this same period of time, did you write any articles
for newspapers or magazines or other publications?

A. On the whole I refused all offers from publications, but
I have written two or three articles.

Q. And where were they published}
A. The only ones I recall are one for the BUNGEI SHUNJU and one
for the YOMIURI newspaper - Tokyo.

Q. General, what was the subject of these articles you have just
mentioned?
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I believe it was on the overall conditions in Germany and
I have no recollection of it being on any specific matters.

Would it be possible for us to obtain copies of those articles?
Yes, I believe so.

Can you help us by telling us how we might find them?
JYou should be able to obtain them through the Central Liaison
Office.

Can you tell us about the dates these articles appeared?

The first one in the BUNGEI SHUNJU was around the beginning
of the year 1940, I believe, and the YOMIURI article sometime
during the summer of the same year, I think.

General, did you ever contribute any articles to any newspapers
or magazine publishers in Osaka?

I do not believe so - there might have been some write-up of
something I said, but I do not recall writing any articles.

General, did you ever contribute any writinge to the Osaka
MAINICHI?

I do not believe o, although I am not ebsolutely certain.,

Will you think about that and let me know next time I come
back?
Tes, I shall, but right now, thinking of 1t, I have no

recollection. The only ones I remember are the aforementioned
two.

General, if I understood right yesterday, My, SHIRATORI returned
to Japan around somewhere the same time you did, and that
Mr. SHIRATORI contimued to work in the Foreign Office as an

advisor and was there in that capacity while you were experiencing
this period of unemployment you told us about?
That 1s correct.

During the period of time between the date you returned to

Tokyo and the date that you thereafter sgain proceeded to
Berlin as the Japanese Ambassador, dig you ever meet with

Fr. SHIRATORI in a ¥riendly capacity, or any other capacity?
Yes. :

Inasmuch as you were rersonally very much interested in the
proposed Tripartite Pact and since also with the collapse
of negotiations in 1939, at the time the Russian-German
non-aggression pact was signed, you saw fit to resign, it
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would seem that your interest in this proposed pact must have
carried on in your own mind even after you returned to Tokyo,
and I am wondering if you now can tell us in so far as you
know, what happened with respect to the proposed Tripartite
Pact, after you returned to Tokyo.

After I returned to Japan I wanted to retire completely from
public life and in order to realize this ambition I built a
small villa at Chigasekl and retired there; and I refused to
have any part in verious activities or to make any public
speeches. However, I did speak to small groups from various
societies, such as the Gaiko Kyokal and the Yuko Club and
others. These talke were about conditions in Germany and
were not specifically conesrned with the Tripartite Pact.

Of course, I was not against the Tripartite Pact and hence
may have spoken on the overall plans and negotiations regerd-
ing it, but did not concern myself with any specific talks on
this subject, but rather kept the scope of my remarks in a
wvider field,

General, are there any coples of these sddresges avellable

80 that we could see them!

I doubt it. I had no idea of having any addresses published.

I repeat that I do not believe that I spoke specifically at
any time about the Tripartite Pact. People were very interested
in Japan at that time regarding Germany and the progress of the
Buropean War and other matters, and I confined myself to these
subjects. I do not believe that I ever openly made an address
advocating the consurmation of the Tripertite Pact. I would
like to add here that while many sccieties asked me to join

I hed nothing whetsoever to do with them.

General, my real question was to find the necessary steps in
the progress of events that ultimately led to the final
eigning of the Tripartite Pact.

I held no official position and hence did not know how the
Government felt, but I believe that for a time all thought of
the pact died completely. As you know, Japan decided not to
have any part in the Buropean War, and for a period there was
a good deal of Anti-German writinge in the newspapers. It is
my belief that after Germany's successes in France and the
Western Front in general the Japanese Government began to feel
again that such a pact would be desirable.

At this point, let us adjourn until tomorrow and we will pick
the story up here.
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CERTIFICATE OF INTERPRETER

I, Lt. Comdr. F. B, Huggins, U.S.N.R¢, Seriel No, 167619, being
sworn on oath, state that I truly translated the questions and
answers given from English to Japanese and from Japanese to
English, respectively, and that the sbove transcription of such
questions and answers, consisting of 10 pages, is true and
accurate to the best of my knowledge and belief.
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Subseribed and sworn to before me this 44 dpy of
19486,

Detalled Investigating Officer l
Internstional Prosecution Section,

- GHQ, SCAP

CERTIFICATE OF STENOGRAPHER

I, Lucille C. Brunner, hereby certify that I acted as stenographer
at the interrogation set out above, and that I transcribed the
foregoing questions and answers, and that the transcription is
true and accurate to the best of my knowledge and belief.

heoitt. OB

CERTIFICATE OF INTERROGATOR

I, G. Osmond Hyde, certify that on the 13th day of February 1946,
personally appeared before me OSHIMA, Hiroshi, and according to

Lt. Comdr, ¥, B. Huggins, Interpreter, gave the foregoing answers
to the several questions set forth rein,

- B Tokyo, Japen
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INTERROGATION OF
I 3
| B General OSHIMA, Hiroshi (Cont'd)
Date end Time: 14 February 1946, 1345-1415 hours
Place t BSugesmo Prison, Tokyo, Japan
Present : OSHIMA, Hiroshi t
G. Osmond Hyde, Interrogator
> Lt. Comdr, ¥, B, Huggins, Interpreter
3 Mies Lucille C, Brunner, Stenographer
. Questions by ¢ Mr. Hyde
J Lt. Oomdr. Buggins, the interpreter, having

been duly sworn on previous interrogations
of General OSHIMA, now continues to interpret
from English to Japanese and from Japanese
into BEnglish, as required in this proceeding.

A. In regard to our talk yesterday you asked me about whether
I had contributed anything to the Mainichi newspaper. I have
thought it over during the night and I still can not recall
| any instance. I am pretty sure that I never did contribute

anything to this paper.

Q. General, I was just going to ask you whether you had thought
about thet since we were here yesterday.

I would also like to explain here what I told you of yesterday:
I have been away from Japan for some five years and hence was
not well-versed in current internal polities and, therefore,
felt that I should divorce myself entirely from such matters.
My talks in regard to Germany were mainly about wartime condi-
tions there, progress of the war, end the German internal
structure and were given to sucheducitional groups as teachers
from the Military Academy, etc.

General, explain a little further what you mean by the German
internal structure?

On the whole, such matters as state-controlled economy, German
military tactics and such matters as their assault upon the
Maginot Line.

General, you were particularly interested, were you not, in
their state-controlled economy!?

As a soldier I am not well-versed in economy, but I did speak
of the special characteristics of a state-controlled economy
as I knew them.
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General, did not you think that the German method of state-
controlled economy, as it then existed in Germany, might have
been a pretty good idea to adopt in Japan?

A modified form might be good, but in ite entirety the German
method could not be used in Japan, I felt.

General, in your talks with your countrymen in Japan, did you
suggeet that possibly in a modified form that this method of
German controlled economy would be a good thing to adopt in
Japan!?

I never went so far as to advocate such a thing.

Then what was the purpose of a talk on the subject?

In my talks on this subject I spoke of such metters as a certain
degree of state-controlled economy being necessary in a nation
wvhich had poor natural resources, but that to bring this about
excellent statistics were required., Murther, that in order to
bring this about, rich aud poor alike must feel that such a
state-controlled economy is deeirable. I did not go into
farther small details.

Approximately how many addresses of this character did you make!
About five or six times, I believe.

Tou did in your talks lay before your listeners a full explana-
tion how from your observations in Germany this thing could work
providing they had £ proper statistical information, did you not!
Not being an expert on economice I was unable to give any sug-
gestions, but because my listeners were interested in the subject
and asked me of it, I told them as much =as I kmew from my
observations in Germany.

¥ho sponsored these meetings and arranged for your lectures?

I went upon requests, such as, for example, if the principals

of normal schools stated that there was going to be a meeting
and would I speak upon Germany. I never urged anybody to listen
to my addressee, nor did I make any effort to hold any meetings.

Do I understand then the invitetion came to you from sources
that you have indicated with the request that you speak about

Germany?

That is correct.

Before the meeting and after the invitation had been extended to
you would they advertise the fact that you were going to make

- i
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the address?
Not that I know of. These were more closed meetings and
not generally open to the publiec.

Looking at the opportunity from your point of view, at that
time did you not welcome the opportunities to make these
addresses on this subject!?

On the contrary, I wished to not have anything to do with
speaking at meetings or meking addresses of any kind.

Yoy did you do it then!?

I found it very difficult to refuse when they came especially
to request that I speak, and these were the only meetings at
which I made any addresses. I have refused many invitations
from political societies to Join or to speak to them; for
example, if you will ask Professor Kanokogl, who is here now,
I am sure that he can tell you of one instance at least where
I definitely refused to speak at a public meeting.

Do you know anyone or all of these three: Shingo TSUDA,
Nr, TAKASHI or Mr. FURUTA?

Of the three you named I know only TSUDA and I have met him
but twice.

Tell us who he is and the circumstances under which you met

‘him on these two occasions!?

This man was a textile mamufacturer who during the war also
manufactured aircraft. I met him in 1940 in Tokyo, when he
was interested in contacting some airplane company in Germany.
Later, on my way back to Germany we met in EKyoto again and
spoke of the same matter.

Did you by any chance on those occasions of speaking about the
matters you have just indicated talk to him about activities
by the German-Japanese Society in this country?

No.

Now, you know, do you not, that the three names 1 gave you,
two of whom you say you do not know, and Mr, TSUDA, whom you
say you do know, were all three active in the German-Japanese
Society in this country?

I was not aware of that. The other two names I do not know
at 2ll, There might be an error in that name TAKASHI, There
was a man named TAKAISHI in the Osaka Mainichi.

Do you know a gentleman by the name of TANI?
Yes.
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Will you tell us who he is?

I believe he was named TANI, Masayuki and was Ambassador to
Nanking at the time of the termination of the war. Before

this, I think, that he was Foreign Minister in the Tojo Cabinet.

Do you know him very welll?
No.

During the time you were Military Attache and Ambassador to
Berlin, did you ever at any time have any discussions with this
man or receive any commnications from him?

No, He was Minister to Vienna at the time I was Military

Attache to Germany.

At the time TANI was Minister to Vienna and you were Military

Attache to Berlin you then were working part of that time on the

Anti-Comintern Pact. Did you during those days have any dis-

;uuionl with TANI regarding the proposed Anti-Comintern Pact?
ever.

I believe you told us during the first days that we talked with you,
you made a trip to Vienna while you were on the staff of the
lrlilita.ry Attache in Berlin.

es.

Was TANI in Vienna at that time?
lo- Mh 1ﬂt.r-

Do you know whether he took any active part in the discussions
either in Tokyo or in Burope at the time the proposed Tripartite
Pact was being discussed by Germany and Japant?

I do not believe he had anything to do with 1it.

(Interpreter: General OSHIMA indicates that he desires to
say something about the German-Japanese Soclety
- if you desire to hear it.)

You may make your statement.

I want to point out that this German-Japanese Society was
strictly a social organization and had nothing whatsoever to
do with propagandizing or political matters. I would like to
have you examine the set-up of this soclety in order to see
the truth of my words.

The other day when I asked you who outside of the military in
Japen wanted i:u named as Ambassador to CGermany you stated that
you believed Mr, GODO, Tgkuo, wanted your appointment, but you

=90
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said you had not heard it from the man himself. Will you tell
us now who Mr, GODO is and when and where you have ever met
him?

He was connected with steel works in Manchuria and when he came
to Germany to buy military equipment I met him, as the Army was
also interested in purchasing the same sort of equipment.

You know, do you not, General, that he was a Director of the
South Manchurian Railway Company?

I do not believe he had any connection with the South Manchurian
Rallwvay. He was Managing Director of the Showa Steel Works,

I think,

I have read in a book "Who's Who in Japan" that GODO was Director

of the South Manchurian Railway Company also he was President
of the Showa Steel Works, the latter in 1929. You do not mean
to suggest that he had no connection with the South Manchurian
Railway, do you?

He held many positions prior to the time I knew him, and he
might have been Director of the South Manchurian Raillway for
all I know. In addition he has held such positions as Director
of the Sasebo Naval Arsenal and later he wase Minister of Com-
merce and Industry.

You know, of course, that he was very much interested in Man-
churia and its development.
Naturally.

He was in Germany, was he not, in November 1937, and remained
there for several months as a non-official envoy from your
Government to represent Japan's side in a discussion of the
Chinese incident?

That 18 true; he was called something like the People's repre-
sentative, and while he had no official capacity, was interested
in what you mentioned. EHowever, what he actually accomplished

I do not know.

While he was there for that purpose you had some conversations
with him, did you not?
Yes,

And in those conversations did you not talk about such matters
as being able to obtain German technical assistance, materials,
etc., to be used for the further development of industries in

Manchuria?
No.
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Q. Now, General, what did you mean the other day when I asked you

A.

et 82

o

vhy GODO wanted you named Ambassador, when you said in reply

to my question that "he was one of those who wished to bring
German technical developments to Japan and wished me to work
toward that end."

What I mean is that when he first came to Germany I helped

him in purchasing the Renn Steel Refining Process from the

Krupp organization. In this regard I loaned him the services

of the Embassy's Army technological expert, a man by the name

of DOGANE. I want you to understand that that statement of the
other day 1s based simply upon my impressions and there is
nothing concrete to back up the fact that GODO wanted me as
Ambassador for the reasons that I gave. I believe he must have
thought that I would be willing to go further in getting technical
ald from Germany to Jaspan because of my past associlation with him

in this regard.

GODO was the Minister of Commerce and Industry in the HAYASHI

@abinet. That is correct, is it not!?
That is correct.

That was during the period from February 1937 to June 19377
I am not certain of the dates, but I do know that he was
Minister in thig Cabinet.

And you know, do you not, that at that time GODO wes concerned
with respect to your country's industry and economy in the event
an emergency should arise?

I do not know.

You do know, do you not, that while he wes in that Government

position he urged that the natural resources at home, that is,
in Japan, be developed and that he was very much interested in
pushing such a program!?

I do not know; I was not in Japan at the time.

He was interested in you, however, by reason of your long-time
service in Germany and your very able performance of your duties
from the point of view of your Government, and he felt that you
could help him probably to obtain assistance of a technical
nature in order to advance the industrial development of Japan
and Manchuria?

I did not hear that from GODO personally. It is only what I
surmised.

-101-
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While you did not hear that from him personally you would
surmise that that would be true, would you not?
It is possible.

Now let us return to the story that you have been relating

to us and pick it up at the point where you left 1t yesterday.
I know, of course, of Stahmer's coming to Japan and of the
final culmination of the Tripartite Pact, but I know nothing
whatsoever of whether he was called to Japan or whether he
came on Germany's instigation or any of the events leading up
to the pact itself. Therefore, I do not feel qualified to
speak on this subject.

Yesterday you told us that during this period of time to which
we are now addressing ourselves thot SHIRATORI was in the
Foreign Office in Japan, and that you met him on occasions.
Now, when you met this man who had been working with you in
Burope on the earlier negotiations, did you not on such occa-
sions discuss with him what may have been going on with
respect to this proposed pact on which you had been working
during your stay in Burope?

I had met SHIRATORI, but I can definitely state that we did
not talk of the three-power pact or formulate plans to revive

it again.

Did not he on any of those occasions tell you what others
were doing with respect to the revival of these negotiations?
No. I have heard many rumors, of course, on why Stahmer came
to Japan, but I have never heard anything official from any-
body in a responsible position.

Did you ever hear anything unofficisl? I would say your con-

versations with SHIRATORI would not be official, but they would

be conversations between two friends who had been very much
interested in this proposition during the years that you were
each serving as Ambassedor in Burope?

To the best of my knowledge SHIRATORI had very little to do
with the pact;also that Stahmer's conversations were mainly
with Foreign Minister Matsuoka.

¥ho succeeded you as Ambassador to Berlin?
KURUSU.
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And who succeeded KURUSU?
. I did once more.

.

Do you know if KURUSU resigned or if he was recalled?
I have heard that he resigned, but perhaps the answer to this
question had better be "I don't know."

PO PO

=

When you heard he resigned, what did you hear was the reason
for his resignation?

This is not a matter directly concerning me and I do not feel
that I should make any statements based on purely my own
thoughte because it deals with somebody else entirely. At this
time that Matsuoka was Foreign Minister he recalled practically
all the Ambassadors and perhaps KURUSU was among this group,
although after I arrived in Berlin I heard from some member

of the Embassy Staff that he had resigned. I know nothing
further.

e

Who signed the Tripartite Pact for Japan!?
KURUSI,

> e

g

S0 that you know as a fact then that KURUSU wes not recalled
immediately when MATSUOKA became Foreign Minister?
Yes, I am aware of that.

"

Tou are aware also of the fact that it was after KURUSU eigned
the Tripartite Pact for Japan thet he returned to J apan from
Berlin?

A. Yes,

P

Q. Do you know if his attitude toward the Tripartite Pact that
he had signed in Berlin for Japan had anything to do with his
reason for returning to Japan?

A. It is too difficult for me to make any statement upon that.

Q. VWhat is difficult about that!?

A. In the first place I am not certain whether he resigned or was
recalled and in the second place, being about somebody else,
I could make all kinds of conjectures, but I have no way of
knowing what the facts are. I suggest thot he be asked about
this.

Q. When were you named Ambessador to Germany the second time?
Around the beginning of December 1940.

&
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Q. How long before you were named Ambassador from Japan to
Germany the second time were you approached on the subject
of your proposed appointment to that post?

Immediately prior to my appointment.

£

One day, or one week, or one month prior?
About one week,

P

Then you were in a very receptive mood for the appointment
at that time?
No. Actually, I was not too keen on it.

Foo

Tou made your mind up in a rather big hurry, did you not?
I personally did not wish to go, but the Army and Navy urged

me very strongly.

i o

Who in the Army and who in the Navy urged you to gol
Army, General SUGIYAMA, Chief of Staff, and Navy, OIKAVWA,
Navy Minister. In addition, Tojo, and others.

2

Q. What position did TOJO hold then!?
‘. 'a:l:' uini.torn

Q. It is not clear to me why the Army and the Navy and the War
Ministry should assume the right to select the Ambassador to
Germany. It seems to me that is a prerogative of the Foreign
Minister.

A. Naturally, I mean the Foreign Office was the prineipal sponsor;
in eddition, there were the Army and the Navy.

Q. Why should the Army and the Navy have any pert in your selection?

A. I believe it is natural that they would want to have 2 man who
underetood military matters so long as the Tripartite Pact was
in effect.

g

Actually the Army and the Navy and the War Ministry selected
you as Ambassador and asked the Foreign Ministry to ncume you!?
No. The Foreign Office instituted proceedings.

>

Who talked to you first?
The Foreign Minister.

%

The Foreign Minister personally?
Yes.

o
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And that was MATSUCKO?
Yes.

And what did you tell him?

I told him that I did not wish to particularly, as it was my
desire to further study Japanese conditions. The five-year
absence from Japen had made me ignorant of Japanese policy.

The fact that you were not familier with Japanese policy did

not seem to affect your willingness to accept your first appoint-
ment as Ambassador?

I believe I to0ld you at that time also I was not keen on taking
the appointment.

But you did not advance the reason you have just advanced agsinst
your second appointment for not belng keen on accepting the
first appointment.

The first time my objections were based on the fact that I did
not wish to take up the ambassadorial position because as a
military man I was not well-versed in diplomatic matters. The
second time my objections were based on the reasons I have
already listed.

When you indiceted to the Foreign Minister, MATSUOKA, thet you
did not want to accept this appointment what understanding did
you have with him when you concluded the conference?

He simply asked me to think it over and try and change my views.

And then what happened?
He then asked for the Army and Navy's assistence and they came
to me and urged me to teke the position.

Did they come to you at your home or did you go to their office!
I wae called,

How many days between your conference with MATSUQKA, at which
you indicated no desire for the position, and the time you con-
ferred with the Army and Navy and the War Ministry relative to
your proposed appointment?

Two or three days.

Who did you talk to first, Chief of Staff, representative of
the Navy, or the War Minigter?
The War Minister and the Chief of Staff were together at the

first meeting and on Iy vay back from that meeting I stopped
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in to see the Navy Minister.

What did the War Minister and the Chief of Staff say to you?

. In substance that it was a critical period and so would I please
take the post.

£

And what did you say to them!?
I told them I would think it over and returned home.

o

And from there you went to the Navy Ministry?

The Navy Minister also stated that the Navy desired my appoint-
ment and so please reconsider.

£
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Other than the fact that they said thet this was a critical
time, what reasons did they advance that were sufficient to
persuade you from the view that you had at first expressed to
MATSUCKA when you told him you did not wish to accept the
position.

A, As a former militery man it becomes very difficult for me to
refuse when the Army asks me to do a thing of this sort. If it
were MATSUOKA and the Foreign Office alonme I could easily
refuse, but because of my long career with the Army and because
of my obligation and responeibility as a soldier 1t became
virtually impossible for me to not accede to their request.

WAL
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Q. In eddition to that feeling of loyelty or of necessity to
respect the wishes of the military authorities they must have
sald something to you that would persuade you to change your
mind in the face of your refussl when the Forelgn Minister
asked you to accept the position. Now, tell us what it wes
they said to you.

A. Nothing over and beyond the fact that they were particularly
desirous of having me as Ambassador.

Q. Did they not say something to you relative to the Tripartite
Pact?

A. No. Of course, they did mention that it should be followed
to the letter, but as for deteils, there were none.

Q. It is a strange coincidence that you, Generasl OSEIMA, who
worked so hard on the early negotiations looking to the forma-
tion of this pact, now, after it has come into being, should
be sent back to the field where you worked so hard in years
gone by, and that nothing should be said to you by these men

with respect to this document., That is difficult for me to
understand.
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A, Yo, I did not feel so. If I can get on further with my
story it my explain some of the points that are puzzling
you.

Q. Before you go ahead with your story I want to know did TOJO
say anything to you about the Tripartite Pact when he was
persuading you to accept the position as Ambassador to Berlin.
No, definitely not.

i

P

Before we go to the story, how long have you known KURUSU?
I have only met him twice in 1939.

il

Now a while ago you told us that, if I remember correctly,
you do not know anything about the circumstances under which
Stahmer came to Tokyo relative to the Tripartite Pact.

There are rumors to the effect that he wes called to Japan
end other rumors that he was sent from Germany. Which is
correct, I do not know.

5

Q. Do I understand you to say that you pereonally do not know
snything of the circumstances under which he ceme?
A, I do not know.

Q. Not so long ago KURUSU mede the statement and it weas published
in the prees that reads as follows: "Shortly after MATSUCKA
became Foreign Minister he and SEIRATORI and OSHIMA contrived
to bx"ing Stahmer over my head to Tokyo." What do you say about
that

A, That is a definite lie. I will commit hera kiri if that is
the truth.

Q. You may proceed with your story.

A. I do not know for sure how you wish me to proceed; whether you
want me to deal perticularly with treaties or whether it should
be a running narrative, and, if so, I can go on with my story
and the treaties will enter into that at the point in the nar-
rative where they belong.

Q. Before you start your narrative, tell us the terms of the
Tripertite Pact that was actually signed on September 27,
1940, and point out wherein the terms of the pact actually
signed were in accord, or were stronger than the proposal
that you were discussing at the time negotiations collapsed
in 1939.
A, It 1s difficult for me here to give you the full and complete |
text of the treaty, as I do not remember it that well. However,

4
5
__1
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as I gather it, the Government in Japan, when it expleined

the provisions of the treaty to the Privy Council, stated

that there were many changes from that one which had originally
been planned. In the main, this wes the provision which
formerly named Russia as the principal subject and the other
countries as secondary - although no detalls on this had been
entered into. This time this pact was principally aimed at the
United States, as Russia and England were both at war and it
did not apply to them. In other words, this treaty was pro-
milgated in order to keep the United States in a neutral status.

Q. They abandoned then the idea of including as secondary nations
those nations that hed adopted Communism?

A. I believe so, although I do not know the text of the treaty
very well, even though I have read it after I became Ambassador.

Q. Is there anything else you want to say about the differences?
A. FNaturally, there are minor changes, but the major change is
so all-sweeping in its scope that I believe further details in
gso far es changes go are not too important.

Q. Was there eny separate secret pact signed at or about the
game time by the same nations?
A. There are secret memoranda between the two nations.

Q. General, we will go into these matters tomorrow and then we
will pick up your narrative because I am anxious to have you
recite your entire narrative in the wey you want to tell 1t
to us.

I' Lt. Comdr. ¥ ' B Hugginﬂ, U.S.N.R., Serial No. 167619, being
sworn on oesth, state that I truly translated the questions and
ansvers given from English to Japanese and from Jepanese to
English, respectively, and that the above transcription of such
questions and answers, consisting of 13 pages, 1s true and
accurate to the best of my knowledge and belief.

\

Subgeribed and sworn to before me this Zﬁ day of
:ﬁ;miwﬁzg 1946.

v Deteiled Investigating Off4
c gati cer
;1!bgirnationa1 Prosecution Section, GHQ,SCAP

H




OSHIMA, Hiroshi 2/14/46

I, Lucille O, Brunner, hereby certify that

I acted as stenographer

at the interrogation set out above, and that I transcribed the
foregoing questions and ansyers, and that the transcription 1is
true and accurate to the best of my knowledge and belief.

L_“'

Q.

QERTIFICATE OF INTERROGATOR

I, G. Osmond Hyde, certify that on the 14th day of February 1946,
personally appeared before me OSHIMA, Hiroshi, and according to
Lt. Comdr. F. B, Huggins, Interpreter, gave the foregoing answers

to the several questions set forth therein.

Tokvo. Japan '
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INTERROGATION OF
General OSHIMA, Hiroghi (Cont'd)

Date and Time: 18 February 1946, 1345-1615 hours

Place t Sugamo Prison, Tokyo, Japan.

Present t OSHIMA, Hiroshi
@, Osmond Hyde, Interrogator
Lt. Comdr, ¥, B, Huggins, Interpreter
Miss Iucille C, Brunner, Stenographer

Questions by : Mr, Hyde

Lt. Comdr. Huggine, the interpreter, having
been duly sworn on previous interrogations
of General OSHIMA, now contimues to interpret
- from English to Japanese and from Japanese
into English, as required in this proceeding.

A. In regard to my statement about meeting Ribbentrop, which
you (the interpreter) translated as five or six times, I
feel that as this might not be absolutely accurate, and that
it might be a few times more than five or six, the record
should be amended in thie regard,

Q. The other day I asked you this question: "So that, Gemeral,
it would appear, would it not, that the Axis Pact of May
1939, in fact, grew out of the conversations that in the
beginning contemplated the Tripartite Pact!" During the
course of your reply to that question, which is a lengthy
reaply, you saild, among other things, the following: "In
this connection I feel that they may have thought that the
three-power pact negotiations were a hindrance to 8igning
the other pact, for I recall speaking to Ribbentrop and
Saying that it seemed rather inopportune for them to sign
& separate pact with Italy when we were still in the stage
of negotiations on the other." Will you tell us when and
where this conversation with Ribbentrop took place and the
circumstances under which it occurred?

A. My meeting with Ribbentrop was following his return from
Italy in May 1989. Prior to this he had not spoken either
to SHIRATORI or me in regard to any such treaty as was con-

sumated between Germany and Italy. Naturally, after the
treaty was drawn up it became necessary for Ribbentrop to

R7(
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tell me about it, and, therefore, he asked me to come and
see him - which I did. At this meeting he stated that,

(1) this treaty hed been drawn up on the repeated urgings

of Italy, and (2) that it had nothing whatsoever to do with
the negotiations then being carried on in regard to the con-
templated Tripartite alliance. Also, vhile this is not par-
ticularly important, he told me that 1t was first decided

to hold the meeting at Como, but that because of some British
propaganda to the effect that there were troubles in Milan
at the time they decided to hold the meeting in Milan on
purpose to squelch these rumors. Thie, that I have told you,
is in substance the story of this meeting.

Why did you think that it seemed rather inopportune for Italy
and Germany to sign that pact while Italy, Germany and Japan

vere 8till in the stage of negotiations on the proposed Tri-

partite Pact?

From the point of view in Japan it seemed rather bad manners

to not let us know beforehand that such a pact was contemplated.

But your statement the other day does not indicate any concern
over the fact that they did not let you knmow, but you gald that
"it seemed rather inopportune for them to sign a separate pact
with Italy when we wete st1ll in the stage of negotiations on
the other."

On the surface it certainly did not seem to be the time to
sign a separate treaty when negotiations were going on in
regard to another one. Looking at it from apother point of
view,they should, if they contemplated such a pact, have let
Japan know about it and received Japan's approval, or at least
had Japan's understanding. As a simple example, if the three
of us are discussing going to some spot and all of a sudden two
of the members trip off, that does not seem to be very good
manners.

Who was the War Minister when the Tripartite Pact was signed?
T0JO. The Navy Minister was OIKAWA.

And the Prime Minister was Prince KONOYE? "
Yes.

The Foreign Minister?
MATSUOQKA.
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Q.
A.
Q.

A,

Yho was the Chief of Staff?
General SUGIYAMA.

¥hat influences or what groups actually pushed this Tri-
partite Bact through?! Was it the military?

At the time that it was finally signed conditions in Japan
were such as to make it difficult for me to state definitely
that one group or another pushed for its consummation. How-
ever, the Army and the Navy in conjunction with the Foreign
Office certainly were for it.

Don't you think that the Army probably was exercising the
greatest pressure of any one for the pact?

The second time - that is to say, when it was finally signed -
I do not believe you can name any special group as having
pushed it. Rather thmnmy saying this - I feel that if you
look into the matter you will find it to be so.

Some days ago, in reply to my question as to why you resigned
as Ambassador to Germany from Japan, you stated in substance
that you were extremely displeased with the way Germany had
behaved and say no way of carrying out your duties in Germany,
and then you added a little later that you did not desire to
contimie dealing with people who could not be trusted. In
view of that reason for your resignation I am wondering why
it was that you elected to go back to Germany later, as the
Japanese Ambassador, when the same people were in power there
as when you formed the opinion that I have just read to you.
The argument you put forth is entirely correct; howsver, as
conditions change, it is not up to the individual to press
his own views all the time.

Yhat do you mean by that statement?
If, as it happened, the Army and Navy pressed me to return
I could not very well contimue to refuse for personal reasons,

Now, the Army prevailed upon you to accept the original
appointment as Ambassador. If I remember correctly, I think
you said that the Chief of Staff took it up with you on three
different occasions before you decided to change your status
from Military Attache to that of Ambassador in Germany. Then
later, notwithstanding what I have just recited about the
Army, when you found yourself in the state of mind that your
reasons for resigning would indicate, you did not inquire of

-124-
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Q.

A,

the Army whether you should quit or not. You told us you
sent a telegram to the Foreign Office resigning and went
back to Japan. Now, with those same people in power in
Germany, with whom before the Tripartite Pact was signed
you found difficulty in getting along and whom you mistrusted,
according to your own statement, you elected to go back.

I want to know why you elected to go back,

The logic is as you set it forth. However, a man's nature
is not such as to mlways act logically, and in so far as my
resizgning goes, 1t was not necessary for me to consult with
the military. After returning to Japan a year had passed ,
and, illogical as it may be, I finally had a change of mind
about returning.

What caused that change of mind?

As I to0ld you, the Foreign Office had first requested me to
return as Ambassador and they later obtained the support of
the Army in urging me to take the appointment. After speak-
ing to TOJO and SUGIYAMA, I could not very well, as a former
officer in the Japanese Army and as a man who had, after all,
been a soldier since the age of 12, refuse to do as they
wished, If you will examine the matter you will see that
both the above-mentioned generals proselytized me for over

“an mu-r-

Why did these generals want you to go!?

As 2 military man and as one who had worked for the Tripartite
Pact originally, I feel that the military wished to have some-
one in Germany who understood their position well. ’

And who would be able to cooperate with Germany?

Tes. HNaturally, from the point of view of the Army and the
Navy, if- they are tqwork with Germany, they would want to
have a man who was either a military man, or who knew a great
deal about the military.

Now, let us pick up your story at the point at which you
left off last Friday.
Ags I recall it, the other day, without going into details,

I spoke to you of the overall picture of German-Japanese
negotiations following my return to Germany. I would like to
talk to you now about events that transpired between the time
I returned and up until the Pacific War broke out. Before

I go any further I should like to relate to you an event
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that occurred in January 1941, prior to my departure for
Germany.

You may proceed.

The Navy Minister, Admiral OIKAWA, asked me to lunch, and
before the meal I spoke with him, Vice Admiral KONDO, the
Agsistant Chief of Staff; Vice Admiral TOYODA, Vice Minister
of the Navy ; . General Staff Department Head:, Rear or Vice
Admiral UGAKI; and Chief of the Bureaun of General Affairs,
Rear Admiral or Vice Admiral OKA. At this meeting they told
me that the Navy had not perfected plans in case of a United
States-Japanese war and hence they did not wish to get dragged
into such a conflict. Also in Janmary 1941, there was one
more meeting of shich I would like to speak.

Tou may proceed.

At a farewell party for Admiral NOMURA, the Ambassador-
designate to the United States, and me, which was given by
the Premier, Prince KONOYE, the following people were present,
among others: HIRANUMA, Minister without portfolio; TOJO:
Admiral OIKAWA; Foreign Minister MATSUQKA; Chief of Staff
SUGIYAMA; and Vice Admiral KONDO, the Navy Assistant Chief

of Staff - the Navy at this time had an Imperial Prince as
Chief of Staff and that was the reason that the Assistant
Chief of Staff was generally at the front of all negotiations.

¥ho was that Imperial Princel

Prince FUSHIMI, At this meeting, which incidentally was a
breakfast, - these early affairs being popular because of
gstress of work at the time - the Premier gave an explanation
of the Government's stand regarding the Tripartite Pact. He
stated that it was Japan's desire to maintain the peace and
that even in case of a German-United States war, which was
always imminent, Japan did not wish to enter the conflict
unless it was definitely proven that Germany had been attacked,
and in this regard all these people particularly cautioned
the two of us to be careful.

The other day when we first discussed your reappointment as
Ambassador to Germany you indicated then that you did have
some conferences with TOJO and others before you left for

your post in Germany. I wonder if you could tell us about
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those conferences now. They seem to fit into the story
here.

A. There were no special conferences with the Army alone;
these were the meetings that 1 referred to.

Q. You may proceed wilth your story.
A, Of course, in regard to these meetings there were farewell
parties and things, but no official meeting with the Army

alone,

Q. Are we to understand, General, that you received no instruc-
tions whatsoever from the Army relative to what you were to
do after you returned to Germany as Ambassadori

A, No. Officially, of course, the Army does not have this right.
Unofficially, they could ask me to do such and such, or so and
80, but this, too, they did not do.

: Q. It seems very strange to me that TOJO and the other General
you named a while 2go, both of whom insisted you take the
position of Ambassador, should desire you to take that post
wvithout any kind of suggestion from them as to what you were
to do when you got there?

A. I am not hiding anything. There were no instructions given.

Q. Let me ask you this. Did MATSUOKA give you any instructions
;ha.t may have emanated from the War Department or the military?
A, 0.

Q. Did MATSUOEKA give you any instructions from him as Foreign
Minigster relative to what you were to do regarding the Tri-
partite Pactl

A. I asked MATSUOKA if he had any instructions for me and he
steted he did not. So that I went to Germany without any
specific instructions,

Q. Other than the warning from the Navy of their inability to then
wage war on the United States, to which you referred a few
mimtes ago?

A. That and the point that Japan had no wish to participate 1in the
war unless Germany had actually been attacked.

Q. You may proceed.
A

. Point number one that comes up now in so far as important
events go was MATSUQKA's proposed trip to Germany.
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Q. What date!?

NATSUCKA arrived in Berlin sometime around the very begin-
ning of April 1941, having come via Russia. Of course, he
met Hitler, but his talke were mainly with Ribbentrop. How
many times they met I am not absolutely sure, but I think

it was not over three or four times. I was at the first
meeting with Ribbentrop, but did not attend thereafter. This
vas partly based on the German desire to have only the two
men present at these meetings, so that they might further
their personal relationship and spesk on matters close to

5 their respective hearts. MATSUOKA did speak to me later
about his meetings with Ribbentrop, but in the main he told
me nothing of any promises that he had made or of specific |
details in regard to ome thing or another. Prior to his
return he told me that he wished to stop over in Moscow on
his way back and speak with the Russians regarding the non-
aggression pact - this I remember.

o

Q. On his way to Germeny he did not go to Moscow, did he!? |

A, MATSUCKA came through Moscow on his way to Berlin and then
went down to Italy, returned to Berlin and then went back
to Japan via Moscow.

Q. Now, on MATSUOEA's way from Tokyo to Berlin, did he confer
with any of the Russian Government representatives in Moscow!?

A. I believe he did speak with Russian officiale, but to what
degree the talks progreesed, or who he met with, I do not
knoy.

- —

Q. I wes under the impression thet MATSUOKA wanted to have such
conversations with the officials in Moscow before he pro-
ceeded on to Berlin; that he inquired of the German Govern-
ment through you, as Ambassador, to find out if it would be
agreeable for them to have such discussions, and that he was
informed through your office in Berlin that the German
Government did not desire him to have such convergations.
Now, am I correct in that?

A, That is not true.

Q. TYou may pick up your story at the point where I interrupted |
ym-

A. MATSUCKA espoke to me of his meetings, but the matters on
vhich he spoke were of such 2 genersl nature that I do not

|
|
3 !
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recall them., He did tell me how on his vay to Germany he
had spoken with Ambassador Steinhardt, the American repre-
sentative in Moscow regarding United States and Japanese
relations. Whether he thld the Germans about this or not,
1 do not know. 4As I have already stated MATSUOKA's conver-
sations with me were of a general nature and the gist of
his talks with Ribbentrop were related to me, but I can not
recall anything specific or binding that was decided upon
by either party.

What was the reason for MATSUOKA's visit to Germany?
MATSUCKA $0ld me that he had come in order to further his
relations with the German Foreign Minister,as between the
countries that had dgned the Tripartite Pact it seemed only
fitting and proper that the Foreign Ministers should be
acquainted with each other.

He ;ml there for more than just getting acquainted, was he
not

It 1s only natural to feel there must have been something
beyond that. However, at this time in Japan there was a
good deal of feeling, I believe, as to wvhy he should go
abroad simply to get acquainted with the other Foreign
Ninisters. This is my own opinion, but I feel that he
mist have been very interested in doing something about
the non-aggression pact.

That was the nnggrouion pact between Germany and Bussia?
I mean that he/Interested in making a non~sggression pact
with Ruseia.

But he went to Berlin. Wby did he go to Berlin?

Ostensibly he was going abroad to see the Foreign Ministers
of the Axis countries, but it is ny own opinion that he went
abroad to bring about a non-agzresdon pact with Russia -
which he did.

Did he not go to Germany for the purpose of ascertaining
to what extent Japan might further fit in or commit herself
to the German scheme and also see to vhat extent Germany
could fit into the Japanese plans! Ig not that the real
reason he went to Berlin?

I do not believe so. If he had done something like that

1% should certainly have become public knowledge.
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Q.

Q.

General, I seriously doubt that would be public knowledge:
i1t would be some more of those secret diplomatic negotia-
tions and matters.

I mean 1t should have become known to me, which it did not.

Are we to understand from you that you do not know why
MATSUCKA went to Berlin!?

I am telling you all I know, and to the best of my knowledge
and belief MATSUQGKA came for no other purpose than that which
I have stated.

What was the date of that meeting with Ribbentrop, at which
JOU were present, as well as MATSUCKA?

Right after he came, 8o that it must have been around the
od or 4th of April.

Will you tell us as best you remember everything that was
discussed and said at that meeting by each of the three of
you, you, Ribbentrop and MATSUOKA?

That is something that happened sometime ago and I am not
ﬂbla to recﬂli

beyond the time that MATSUOKA wvent to Berlin., You have been
able t0 remember in great detall events and conversations that
took: place during those years prior to the time that
wvent to Berlin, I want to know now why it is that
Jou can not remember what was said when MATSUQOKA and you and
Ribbentrop held that first meeting,
1 am not trying to hide anything from you. It is only that

MATSUOKA probably made some promise to attack Singapore -

no, I believe it was stated that he made an important promise -
but to the best of my knowledge and belief no such promise

was made, nor have I heard anything about it. This wes the
first time that I knew of 1t or heard anything of it when I

This meeting between Ribbentrop, MATSUCKA and you took place
very soon after you returned to Germany as Ambassador for
the second time. It took Place on the occasion your own
Foreign Minister was in the country. It seems to me the cir-
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cumstances were most umusual, and inasmuch as they were
most umsual, it seems to me that you should be better

able to remember what was sald under such circumstances
than would be true if it was just some minor affair.

As I recall it, there was nothing of any great importance
discussed at this meeting. The Germans kept a record of
the meeting, I believe, and of meetings in general, so that
if you can procure these records I am sure you will be able
to find out what was said, As I thought it over in preparing
my notes for my narrative I realized that it wes somewhat
rough at this point, but I honestly do not recall that they
spoke about any important matters.

You may proceed with your narrative.

One last point in regard to MATSUOCKA's trip: bhe could not
have made any promises without having had the approval of the
Army end Favy, and I am sure that he did not have this
approval.

¥hy are you so sure of that!?

He had men from the Army and Navy along with him, who, when
they ceme to see me, I asked if they had brought any specific
instructions from the military, and they said definitely not.

Maybe they did not have any specific instructions, but maybe
the Foreign Minister met with the top military people in
Japan before he left and he himself knew what to talk about
in that regard, and how do you know he did not have such an
agreement?

Having received the approval of the Government to proceed on
this trip and having Army and Navy men along with him, 1t
would be impossible for them not to know if there had been
such an agreement.

Yes, but you told us a while ago that in most of the meetings
with Ribbentrop /wers Jjust Ribbentrop and MATSUOKA present.

It is not clear to me then why they could not talk over mat-
ters that were not known to his advisors and that were not
known gtyonf

I was/8% the meeting so that I do not know what they spoke
about, 8o it is true thay could have spoken about things that
I xnow nothing of. However, I am saying that the Foreign
Minister could not discuss, say, joint military operations,
as it was not within his ken.

)l 3l
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Q.
A,

You may proceed.

One further point in regard to MATSUCKA's visit is that

the Army was particularly desirous of having a non-aggression
pact with Bussia and had he come for this express purpose

it became wise to pay a visit to the countries who had been
gignatory to the three-power pact.

Am I to understand from that that he went to Berlin and to
Rome for the purpose of notifying the heads of the Governments
in Germany and Italy of the fact that Japan was going to
attempt to enter into a non-aggression pact with Russial

This is not anything that MATSUOKA told me himself, but I
feel that had the binding of the non-aggression pact been the
prime motive and had it falled them, 1t would have looked
better on the surface if he had paid a visit to the nations
of the tripartite alliance.

It does not seem clear to me why MATSUOKA should follow such

a course under the conditions that you have outlined when
Germany never discussed with Japan the subject before Germany

entered into a non-aggression pect with Russia.

I mean thet it was not neceesary for him to do 8o - that 1e,

speak to Germany and Italy about it;- point one, 1s that he
came gbroed for the purpose of meeting with the Fordgn Ministers
of Germany and Italy; this was the official reason. Foint two

is that, I believe, the real reason was to attempt to meke a
non-aggression pact with Russia,and point three is that, had
this mission failed, it would not have looked very good in
Germany and Italy; therefore, while he was about it, he told
the Germans and Italians of the matter.

That bringe us right back where we started. His official
reeson was to meet with the Foreign Ministers and I have been
trying to find out what he wented with them, for I have great
difficulty in making myself feel that he came all that dis-
tance during such perilous times for Japan and the European
countries for the sole and only purpose to have a get-acquainted
party with the Foreign Ministers. I think there is something
else back of it, and I think you ought to tell us what it 1is.

I believe from the beginning that his real reason for coming

vas to bind the non-aggression pact.
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General, I want you to think this over. I want you to think
over that first meeting between MATSUOKA, Ribbentrop and your-
gself, and maybe after you think about it a vhile you may be
able to give us a little more assistance. I am not through
with the subject. We will come back to it another day. You
may proceed with the narrative. \

That being that, as far as MATSUCKA is concerned, I will go
on to the matter of United States-Japanese relations.

That will be point number two.
In so far as it concerns Germany. In regerd to MATSUQOEA's vieit
to Burope, I think that there are many other people in Japan
who felt that his real reason was to make a non-aggreesion pact
with Russia, so that I wish you would look into the matter.
Sometime in May 1941, word came to the German Foreign Office
that United States-Japanese talke had started. This news did
not come to me direct, but I received the same notice sometime
1ater. The first thing here that I will discuss is what did
Germany think about these talks. To put 1t dbriefly, 1 belleve
that Germany understood Japan's position in this regerd. When
I spoke to Ribbentrop I explained to him that the Japanese
Government wished to maintain the peace in the Pacific and that
they were discussing matters with the United States relative to
this. Ribbentrop said that he approved of the negotiations and
that 1t was his desire that the United States stay strictly
neutral, and in this regard stop sending United States arms to
Great Britain - that he wished Japan to bring up this matter in
the course of talks with the United States. However, following
this, Ribbentrop spoke to Eitler and Hitler said that it wvas
too much to expect the United States to cease sending arms and,
hence, he was not particularly interested in this regard, but
that he did wish the United States to stay absolutely neutral.
I then sent a communication to Japan telling them of Germany's
thoughts about the matter and how they had no objecticon to the
talks,

¥Vhat objection could Germanyhave %o the talks?

Naturally, they could have no objections, but as 2 pertner in

the tripartite alliance, it was only proper to let them know

about it. Also, it becomes necessary to have them understand,

as there might be some objection if the talks were belng carried

on secretly. |

I pave difficulty in understanding that, General, beceuse the
Tripartite Pact was a pact whereby the parties to the pect would
glve aid, military, economic, and otherwise, in the event of
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an attack upon one of the three. Now, I don't know what that
has to do with these discussions.

That is & point of view as to whether they should be told or
not, but looking at it from the point of view of diplomacy,

I believe it was desirable. There is no necessity of recelving
their approval, but simply of notifying them. I agree with
you that there is entirely no necessity of notifying them in

so far as i1t is the right of an independent nation to carry on
any type of negotiations it wishes; however, from the polint

of view of the two countries being in an alliance it is
diplomatically wise and proper %o notify them thet negotistlons
are being carried on with a third party.

I am wondering, General, if you hed any sepsrate secret diplo-
matie document that necessitated such close lialson, ghould

I sey, with Germany by vapan, at the iime Japen started these
negotiations with the United States.

No, notification from Japen of talks with the United States
did not come at the beginning and there was some feeling when
the Germans were notified that these talks had sterted; that
perhaps Japan was trying to squirm out of the Tripartite Pact.
I do not say these were any official manifestations, but 1t
being my job as Ambassador to see that reletions between the
two countries were kept on a friendly besis, I simply felt that
such thoughts might heve been in the minds of some Cermans.
From my own point of view I feel that Germany at the time was
sincere in her desire to keep the United States neutral.
MATSUQKA either before or after United Btates-Jepanese talks
hed sterted sent & messsge to Ribbentrop via me, in which he
sald that he thought the preservation of peace was Very neces-
gsary and that he wished to work towarde that end, I recall
that when I took this message to Ribbentrop that he showed
great understanding of MATSUCKA's views. I do not mind how
long we contimue, but following this, matters get rather
lengthy in my narrative, and so this would be an opportune
place to stop for today, if you wish.

Yhat is the next subject?
It ie about what Germany felt regarding Japanese-United States
relations leading up to the time the war started.

We will not start on that today. I want to remind you, General,
that the other day you indicated to us that there was a gecret
military agreement between Germany and Japan that came into
being after the Tripartite Pact was signed. I do not want to
overlook that as you recite your story.
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A. There was no such pact following the tripartite alliance.
This was after the no-separate peace pact had been dgned.

Q. ¥We will come to that in your story?
A, Yes, that pact was in December 1941.

I, Lt., Comdr. ¥, B. Buggins, U.S.N.R., Serial No. 167619, being
sworn on oath, state that I truly translated the questions and
ansvers given from English to Japeanese and from Japanese to

English, respectively, and thet the above transcription of such

questions and answers, coneisting of 14 pages, is true and
sccurate to the best of my knowledge and belief.

Subscribed and sworn to before me this _q___da.y of
ﬁ/_ﬁ*ﬂ_ﬂﬁé 1946.

Detailed Investigating Officer

International Prosecution Section,
GHQ, SCAP

I, Iucille C. Brunner, hereby certify that I acted as stenographer
at the interrogation set out above, and that I transcribed the
foregoing questions and answers, and that the transcription 1s
true and accurate to the best of my knowledge and belief.
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I, @. Osmond Hyde, certify that on the 18th day of February 1946,
personally appeared before me OSHIMA, Hiroghi, and according to

Lt. Comdr. F, B, Huggzins, Interpreter, gave the foregoing answers
to the several questions set forth therein.
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INTERROGATION OF

General OSHIMA, Hiroshi (Cont'd)
Date and Time: 19 February 1946, 1345-1630 hours.

Place t Sugamo Prison, Tokyo, Japan.

Present ¢ OSHIMA, Hiroshi
G. Osmond Hyde, Interrogator
Lt. Comdr, ¥, B, Huggins, Interpreter
Miss Lucille C. Brunner, Stenographer

Questions by : Mr, Hyde

Lt. Comdr. Bugzing, the interpreter, having
been duly sworn on previous interrogations

of General OSHIMA, now contimes to interpret
from English to Japanese and from Japanese
into Englieh, as required in this proceeding.

Q. General, yesterday I suggested that you glve some thought

k0 the reasons for MATSUCKA's trip to Berlinm in April 1941,
to which you referred. I suggested to you that it is diffi-
cult for me to understand why under the then serious condi-
tions confronting both Japan end Germany the Foreign Minister
would see fit to travel all the way from Tokyo to Berlin
for the sole purpose of holding & get-acquainted visit with
Ribbentrop. I urged you to glve further thought to your
answer and I am wondering if todey you would desire to add
anything to what you said yesterday.
A. I am trying to tell you everything I know in a verecious
manner. As far as MATSUOKA's vigit ig concerned, it is my
belief that he did not come to Berlin to carry on any special
negotiations with-the Germsn Government. I quite understand
how it seems strange to you, and the fact that you seem to
doubt my statements is in a sense only natural, I repeat;

none the less, that to the best of my knowledge MATSUQKA's
visit did not result in any promiseg or secret treaties.

A. To the best of my knowledge none. I would 1like to have you

question the Army and Navy Ministers of the period. I believe
they would substantiate ny statements.

Q. I am hoping that you will see fit to mske a full disclosure
of everything you know about this because under the circum-
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stances it would appear an advisable thing to do. I want
to give you every opportunity to make every explanation of
these things and to tell us of others who may have dbeen
involved in the formulation of any plans. I am mindful of
the fact that you were Ambassador and that you had others
over you in Tokyo, from whom you took orders, and that you
wvere discharging your duties. I just don't want you to
hold back anything. It would be edvisable under the circum-
stances, I should think, not to. I just went to be sure you
have told us everything you can or want to tell us about
this matter.

A. I can definitely state that in so far as I know, no agree-
ments on the joint operations or matters of this type were
diecussed by the two Foreign Ministers,

Q. VWhen you use that word "agreements", are you limiting your-
self to something in writing or do you include undergtand-
ings that have been arrived at that were not reduced to
writing?

A. In seying that there were no agreemente I include verbel
agreements. In Japan, the Foreign Minister can not go
ahead on his own and make any agreements concerning mili-
tary operations.

Q. Is there any reamson why under the circumstances the Foreign
Minister could not discuss with Ribbentrop, Hitler, and
other German leaders proposed plans for the future with the
understending that he wes not then committing the Japanese
Government, but rather subject to his ability to obtain the
approval of these plans after he returned to Tokyol?

A, 1 do not believe he did. There are a great many rumors
flying about in this connection and I would like to speak
to you about them.

Q. Proceed.
A

. When I spoke to you yesterday I told you of how I was present
at the initial meeting between Ribbentrop end MATSUCKA; I wish
to 2dd today, as it does not seem to be in the record, although
I was under the impression it was, thet I was also present at
the initial meeting between Hitler and MATSUCKA.

Q. How many meetinge did MATSUCKA heve with Hitler and how
many meetings did MATSUCKA have with Ribbentrop!?
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With Ribbentrop, I believe, I told you yeeterday, MATSUCKA
met three or four times. I believe he met Hitler once more
after the initial meeting, but this, I think, was a recep-
tion. |

Were you present at any of the meetings between MATSUOKA
and Ribbentrop that took place after their first meeting?
No.

Do you have any information regarding what MATSUOKA and
Ribbentrop talked about at those meetings!?

I never heard anything from Ribbentrop, but MATSUOKA did tell
me that he had spoken to the German Forelgn Minister about
this or that matter.

What I want to know is what were those matters referred to
by you a8 this or that!?

As your questions were interjected as I was about to recite
some of the rumors connected with this meeting, I believe
that if I went on at this point it might cleer up some of
this,

You may proceed.

In the first place, I recall that at the initial meeting with
Ribbentrop he, that is, the Germen Foreign Minister, was called
awvay very shortly after we met to attend an important meeting
with Hitler, so that, to the best of my remembrence, our
meeting did not last for long. Although I have a bit more

to add to the following statement I would like to just say
this at this point: at the meeting with Eitler the talk wes
mainly regarding the three-power pact and of whether it was
populer in Japan and whether it was intended that it be fol-
lowed to the letter, and things of this sort. Also talk of
Singapore came up at one time during the meeting but in so far
a8 I remember no promises of any sort were mede by MATSUCKA,
In fact, I have no clear remembrence of how the matter was
brought up and there was to the best of my knowledge no talk
about an attack or anything of the sort. I had intended to
speak to you a little more fully regarding thoughts held by

& certaln group among the Germans in regard to Singapore.

Q. Was there any discussion in that meeting ebout the Philippines!?
A. No.

Q. Are you sure about that!?
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To the best of my remembrance.

Proceed.

Before I go any further I wish to say here that I do not
believe that MATSUOKA had the sanction of the Japanese Govern-

ment to meke any promises concerning future plans.

I understand that, but there was no reason why MATSUOKA could
not discuss proposed future plans that he might take back to
the Government in Tokyo and later perhaps obtain the approval
of the Government in Tokyo of those plans, was there!?

I intend to speak to you more fully on that matter, so I
request that you hear me out a little further.

I will be glad to hear you out, but I do not want you to
eliminate it from your statement.
(Remark to interpreter: I shall go on with my story until
such a point as I think 1s opportune for you to make an inter-

retation and then advise you in that respect.)

shall proceed further from this point, but please get thie
mach down in the record. I repeat that MATSUCKA did not have
the permission of the Jepenese Govermnment to make any promises.
Algo, I heard from the membere of his staff including the
militery and ngvel aides that es far as they knew he had no
such permission. I had not heard that he was vested with any
swh righte, nor did any of the members of my own Embascy
staff hear anything to this effect. That is point mumber ons.
We now come to whether MATSUCKA on his own initiative made
eny promises - that, I believe, is what you are particularly
interested in., The first point here is, when MATSUCKA was
vith me at these meetings, did he make any promises about
Singapore or joint future operations or anything else of an
important nature! To this I cen answer that he did not. We
then come to the meetinge he held, at which I wes not pregent.

Following the publication of Prince KONOY's memoirs, in

which he states, I believe, that he, that is Prince KONOYE,
believed that MATSUOEA had msde some promises in Germany,
there arose much talk and conjecture as to what these promises
might have been. I can definitely state that MATSUOKA never
told me of any promises, which he might heve mede. Further,
it is my belief that any talk of future attacks or the start-
ing of a war or matters of this sort is too all-embracing
and important to be discussed by one man, particularly as
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war plans and military operations in Japan are the strict
field of the military alone, which is the Supreme Prerogative.

Are you telling us now that MATSUOKA did not discuss any
proposed war plans with Ribbentrop or Hitler or anyone else

in Germany?
That is what I think.

What makes you say you think that?

1 base this on the fact that in Japen it is absolutely impos-
sible for somebody not comnected with the General Staff of
the Army or Navy to discuss such matters as war plans. It
might be possible in Burope and I believe that Olhurchill and
Roosevelt were able to discuss these matters, but in Japen
this is the absolute Prerogative of the Genersl Staffs.

General, you have been giving me that type of answer every
time I have asked you anything about this, Instead of ednitting
that he did talk about these things, you tell me that he could
not talk about them. It i1s not reasonable for me to believe
that MATSUOKA during these serlous times when the affairs of
your nation and the affairs of Germany were in such a critical
condition that he would go all the way to Germany and just
hope to be better acouainted with Ribbentrop when he returned,
Frankly, that does not smack of truth to me and I think you
know more than you are telling us, and I think it is to your
own advantage not to hold anythine back., Do not try to cover
up with that type of answer. |

I realize that it is to my adventage to speak of matters that

I know at this moment, However, I definitely state that I am
telling you everything I know and everything that I believe to
the best of my knowledge. It is my intention and conviction to
speek of everything that I know truthfully.

Now, you are not trying to tell us that MATSUQKA did not tallk
about these military matters at meetings at which you were not
present?

The point that arises is that as I see it, did MATSUOKA discuss
any of these matters with the Germans at any meetings he had
vhen I was not present. I can definitely state he never t0ld me
that he had had any such discussions., The question then arises
did he talk of these matters and not tell me about them, and

I can only say that to the best of ny belief he did not.
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Did he tell you what he talked about at those meetings!?
Beyond what I told you yesterday he did not tell me anything
of such importance that remains in oy memory.

Proceed.
That is about all in so far as this question is concerned.

Now, referring to your initial meeting with Hitler, at which
Ribbentrop, MATSUOKA and you were present, you stated a while
8go that they talked about the three-power pact and Hitler
wented to know whether it was popular in Japan., What was the
reply to Hitler to that question and who gave it?

I meant in my last answer that he had spoken about overall mat.-
ters concerning the three-power pact, such as its popularity
in Japan. I can not definitely say whether he asked that
specifiec question or not.

Well, evidently, the subject of the popularity of the pact in
Japan waes discussed at that meeting with Hitler. Now, I want
to know what was said at that meeting regarding that particular
subject.

I have no remembrance of specific matters thet were discussed.
I included that question of popularity as being one of the
subjects that was possibly discussed =t this meeting.

It seems to me that at such an important meeting and so com-
paratively recent in point of time, and among such important
people in world affairs of that day, that you should be able
to repember what was sald there equally as well as you have
demonstrated already that you can remember with respect to
meetings with other peocple that took place years before.
Thie was not a meeting at which I was one of the principal
members and it was not necessary for me to enter into the
discussions, so that differing from other meetings in which I
wvas one of the negotiators, it is natural for me not to be
able to recall as many specific details as I might have if

I had been directly concerned with it.

Now, General, the subject matter of the popularity of the
Tripartite Pact in Japan must have been foremost in your own
mind at that time, for you had then only recently returned to
Germany from Japan and you, yourself, knew how the people in
Japen felt about it. Now, I am not satisfied with this type
of reason for not remembering whet you said to Hitler, for
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if you were honest in vhat you said, you must have told
him wvhat the conditions actually were and you knew what
they were. ‘

I can honestly say that I do not recall any concrete mat-
ters being discussed.

Let us try another one. You sald that some talk about
Singapore came up. You remembered that a while ago. Now,
tell us what was said at that meeting about Singapore.

I am certain that MATSUOKA made no promises about an attack
on Singapore. To the best of my recollection the discussion
about Singspore arose as to what preparations Japan had mede
regarding Singepore in cese a United States—German war broke
out, under the provisions of the Tripartite Pact Japan being
obliged to wage wer in case of an attack by the United States

upon Germany.

Just what wes said about that and who said it?

I do not recall who first brought up the matter. In the
second place I can definitely state that there vas no talk
of an attack upon Singapore and whether Jepan would make such
én atteck or would not maske such an attack. The last point
1s that MATSUOKA's ansver, although I am not certain of
exactly what he said, wae that preparations regarding Singapore,
in the event that the provisions of the Tripartite Pact would
have to be effected, were in the process of realization in
Japan - I do not say this is exactly what MATSUOKA gaid, but
1t was roughly what he meant.

What did MATSUOKA say those preperations regarding Singapore
that were then in the process of realization in Japan vere?
Nothing at all wes sald about what these preparations were.

Do you mean to sey that the Germans were not even curiousg es

to what those preparations werel

This ceme up in an overall discussion and it was not the inten-
tion of either party to go into z discussion of any specific
point.

Then are we to understand that the discussion of specific points

was to take place later.

No. Jepen even if she had any specific plans would not dis-
cuss them with Germgany.
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Q. Now, General, I do not understand your previous enswer when
you say that these matters came up in an overall discussion
end 1% was not the intention of the parties to g0 into any
specific item unless you mean that after meeting with Hitler
and the overall matters were mentioned that it was the
intention of the conferees later among the experts and among
the Department heads to discuss the details of this overall
matter concerning which you had talked with the head of the
Government?

A, MATSUOKA had not come to discuss any plans and therefore it
vas only when, for example, the matter of Singapore came up
in the discussions that he made any statement upon it.

that trip to Germany, hed it not?
A. There was no discussion but he did bring up the matter. I had
intended to speak to you about that.

Q- I want you to speak to me about that Tully a 1ittle later, but
right now I want to direct your attention to this, thet inas.
much as the subject of Singapore hed been mentioned to you
by Ribbentrop before MATSUGKA ever mede this trip, it is diffi.
cult for me to understand how the question would be dropped
and no further discussion on it after the overall Singapore
subject had been mentioned in this meeting with Hitler. It
seems to me that since they talked to you about it, since it
was mentioned to Hitler, that it mist have been mentioned
égain at some subsequent meetings.

A. I can only say that it wa8 not within the sphere of our duty
or right to discuss any specific matters concerning Singapore,
a8 this was strictly up to the military. At this time, May
1941, or around there, I do not believe that war plans had ever
EXXker heen drawn up in Tokyo, and even if there had beesn we
would not have known about it. If there were to be such t$alles
‘thege are not things that would be discussed by the Foreign
Office, but by the military,.

Q. Who were the members of the staff that sccompanied MATSUCKA?
A. The senior member wss SAKAMOTO, Tamao, a section head in the
Foreign Office. In addition there was a man named KASE,

Shunichi, from the Foreign Office, and snother named HOGEN.
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The Army Aide was Lt. Col. NAGAI, and as I told you the

other day I do not recall the nsme of the Navy man. There

are two KASE, Shunichi, in the Foreign Office. Thig KASE

is the one who was the Japanese Minister to Switzerland.

This statement that I am writing up here is something that

I would like to have included in the record, particularly,

as 1t is something that concerns not mysalf alone, but

another individual, MATSUOKA.

(Statement is hereto attached.) (Interrogation was suspended while

witness wrote statement, which was later translated by interpreter.)
Q. VWere any of the men whose names you have ziven us as members

of the staff that accompanied MATSUCKA to Berlin on this trip

present at thig first meeting with Hitler, about which we have

been talking this afterncon
A, XNo.

Q. TYou stated that at this meeting with Hitler, among other things,
that the matter of whether Japan would follow the three-power
pact was discussed. What did you mean by that?

A. It was naturally of interest to Germany at this time as to
whether Japan would abide by the pact or not, and it is my recol-
lection that a general exchange of assurances on this matter was
made, but that is all,

Q. But what did they mean in this meeting when they discussed the
question of whether the pact would be followed; just what does
it mean, would the pact be followed?

A. I do not recall exactly what was said. It 1is of interest to the
parties in a treaty of this sort to know whether the other mem-
ber 1s going to follow through with it, and that is about all.

Q. Tell us how the trip of MATSUOKA to Germany came about and by
that I want to know this - was this trip initiated by MATSUOKA
or was it initiated by someone in Germany, and what were the
circumstances under which it came zbout.

A. I think this was MATSUQOKA's owyn idea.

Q. I had been under the impression that Hitler had invited
MATSUCKA to come over to Germany.
A. Not so far as I know.

Q. If the invitation to MATSUOKA came from Germany would it have
been extended through you as Ambassador?

A. Rather than that - MATSUQOKA had been saying that he would like
to go abroad even before I had left Japen.

Q. Were these arrangements for MATSUOKA's trip made before you
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returned to Germany as Ambassador or after you returned!
A. There are not a great many preparations to be made anyway, but

as far as notifying Germany that he was coming, I believe that
vas done before I was named Ambassador.

Q. Do you know what your predecessor as Ambassador indicated to the
German Government was the reason for the proposed trip by
MATSUOQKA?

A. I had nothing to do with these negotiations. I believe the plans
wvere made in Tokyo.

Q. But you arrived in Berlin several weeks before MATSUOKA came

over, and didn't you find out what was given as the official pur-
pose of his trip?

A, There was no communication t6 me of what hig reasons were to be
for the trip. I was eimply notified of his day of arrival.

Q. Do you know the date that Germany commenced war ageinst Russial

A. I had thought of Speaking to you about Russo-German relstions and
80 I have the dates, etc., written down here.

Q. I have one stion I want to ask you before we leave this point,
relative to aggression pact which was entered into between
Japan and Russia. Before I ask you thet question I want to know

the date of the commencement of the German-Russian war, if you
know what it is.

A, June 22, 1541.

General, did you have any advance informetion from the German
Government that they were going to attack Russial

I shall speak to you more fully on this as we go along, but
around the 10th of June, I received word of this from Hitler.

r

Are you certain that you did not know about it at the time
MATSUQOKA was in Berlin?

I did not know about it.

. Tell me, why did Japan want this non-aggression pact with Russial?
Japan's wish,. I believe, wae to solidify relations in the North,
as she was/sure what would subsequently occur to the South,

LA

P

What do you mean by that when you say thet Japan was not sure of
what might subsequently take place to the South. What did you
have in mind?

A. I believe it arose from the desire to protect the North in case
Japan were dragged into the war with the advent of a German-
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United States conflict.

Q. In other words, Japan was anxious to have some understanding with
Russia 80 that in the event of hostilities between Japan and the
United States Japan would be relieved from the possibility of any
attack or other pressure from Russia. Ie that right?

Yes, but this is only my own opinion and belief.

What did MATSUOKA indicate to you while he was with you in Burope
as his reason for desiring to obtain this non-aggression pact with
Russial

He did not tell me his reasons, but I believe they were somewhat
along the lines I have just recounted.

General, while MATSUOCKA was in Purope did you at any time attempt
to dissuade him from seeking this non-sggression pact with Russial
No. But I did speask to him about how he should be very careful in
giving out any large concessions in return for this pact.

Why?! What was your reason for that!?

I will speak to you fully about this tomorrow if you wish, but

to put it briefly I felt that changing conditions of the times
would perhaps not meke it a wise move to hurrledly consummate
such a pact. Hitler himself had pressed Japan to mske such a
treaty - you will find this in his writings, I believe. But I
felt that 1t was a time when we should think it over a little
further in case we should be forced to make any concessions, such
es giving up Sakhalin or parts of Manchuria.

All right, General, we will be beck tomorrow and I went you to
continue with your narrative from the polnt at which we left

off yesterday, and as you narrate these eventg to us that you

have in mind I will expect you, of course, to cover the matters
that we referred to today with respect to which you have stated
that you hed planned to speak fully in the course of your narrative.




Translation of Written Statement by
Seneral OSHIMA, EHiroghi

The Hitler-Matsuoka conference dealt mostly with items of
& general nature. There was no promise of importance made. For
this reason, though it is regrettable, I have no clear recollec-
tion of the meeting; it is not a case of being cognizant and not
revealing what I know. Although I recall that the conversation

touched casually upon Singapore, I have no definite recollection

as to whether the subject was introduced by the Germans or
Hatsuoka. Of course, there never was any agreement (on Japan's

part) to attack Singapore. Matsuoka's answer wes based on the

following principle: that if and when & litua.t;on arose that

necessitated the fulfilling of obligations relative to the provi-
sions of the TRI-PARTITE Pact, Japan has the necessary preparations
to prove that she will not evade the obligations accruing thereof.

(I do not today recall the actual conversation.)
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CERTIFIC QF

I, I‘t. Comdr. e Hu.gginl. UtS-HIRt. S.rial Fo. 167619, hains
sworn on oath, state that I truly translated the questions and
answers given from English to Japanese and from Jepanese to
English, respectively, and that the above trenscription of such
questions and answers, consisting of 11 peges, is true and
accurate to the best of my knowledge and bel ief.

Subscribed and sworn to before me this ___3_7___6.33 of

m-f____—lﬂﬁ-

Duly Detailed Investigeting Officer
International Prosecution Section,

GHQ, SCAP

CERTIFICATE OF STENOGRAPHER

I, Lucille C. Brunner, hereby certify that I acted a8 stenographer
at the interrogetion set out above, and that I transcribed the
foregoing questions and answers, and that the transcription is
tvue and asccurate t0 the best of my knowledge and bellef.

hasctie O Brpmmen

CERTIFICATE OF INTERROGATOR

I, G, Osmond Byde, certify that on the 19th day of February 1946,
personally appeared before me OSHIMA, Hiroshi, and according to
Lt. Comdr. F. B, Buggins, Interpreter, geve the foregoinz answers
to the several questions set forth therein.

Tokvo, Japsan
= 29, /
Dat
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INTERROGATION OF
General OSHIMA, Hiroshi (Oont'd)

Date and Time: 20 February 1946, 1345-15630 hours

Place { Sugemo Prison, Tokyo, Japan

Present

OSHIMA, Hiroshi

G, Osmond Hyde, Interrogator

Lt. Comdr. ¥, B, Huggins, Interpreter
Mise Imecille C. Brunner, Stenographer

Questions by : Mr, Hyde

Q.
A,

%9/5\9-'['111. §247

Lt. Comdr. Buggine, the interpreter, having been
duly sworn on previous interrogatlons of General
OSHEIMA, now continues to interpret from English
to Japanese and from Jaspanese into English, as
required in this proceeding.

General, you have indicated that you want to make a statement
before we proceed with our interrogation.

Before MATSUCKA left Berlin he put in a request to the German
authorities to hand over to him a copy of the record that they
had made of his conversations with German leaders. The reply
came after he had left and was transmitted to me by Stahmer,

and in substance stated that becsuse thg hed not prepared an
official tremscript of the conversations that they were not in

a position to let MATSUCEA have the copy. 1 feel personally

that the Germans had not taken down the atenographic record of
the conversations, but had simply put down on peper their
remembrance of the meetings. I+ would like included in the
record the fact that the Germans often made 1t a habit to have
only the two parties concerned present at & meeting and later

the German representative would dictate his remembrance of the
events which transpired. I have personally had several experiences
of this sort and I believe this was the case in the conversations
wvhieh MATSUCKA took part in,

The last time we heard enything about Stahmer during the course
of this interrogation he was in Tokyo, during those days when

the final negotistions with respect to the Tripartite Pact were
taking place. Now, tell us, if you know, when he left Tokyo upon
his return trip to Berlin? |
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A,

>

PO PO PO
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I am not absolutely certain of the date, but as the three-power
pact was concluded in September, I believe that he left soon
efter, probably early in October.

After Stehmer returned o Germany upon the occasion to which
you have just referred, when did he thereafter go back to Tokyo
and in what capacity did he then serve!?

He returned as Ambassador to China sometime around the end of
1941,

To what Government in China did he go!?
The Wang Ching Wei.

And thereafter did he go to Tokyo in some capacity?
He went to take Ott's place in Tokyo as Ambassador.

About what date was that!? -
It was either toward the end of 1942 or the beginning of 1943,
I am not sure which,

Tell us the period of time during which MATSUCKA was in Berlin
on this visit we have been talking sbout - this 1941 visit.

I do not recall the exact dates, but I believe it was somewhere
around the second, third or fourth of April that he arrived in
Berlin. He spent five or six days in Berlin and then proceeded
to Italy where, I believe, he stayed for only two or three days,
then returned to Berlin again and spent another two or three
days before returning to Japan via Moscow.

So in all he spent aspproximately seven to nine days in Germany
;.nd spproximately three days in Italy?
es.

Why did he have to stay in Germany such a long period of time!?

In all things in general concerning the tripartite alliance Italy
took 2 rather secondary position, so that in all discuseions
Germany was at the front.

So that during those days then he was discussing the tripartite
agreement in Germany, mainly with Germen officials?

As I told you the other day, I do not know the subject of the
conversations he held, but I imagine the three-power pact entered
into it. In addition he spent sometime in Germany touring
around factories and was entertained considerably, including

such things as a trip to the Palace at Potsdan.
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Yho entertained him besides Ribbentrop and Hitler?
About four receptions: onge by Hitler, twice by Ribbentrop,

and once by the Japanese Embassy - no, Ribbentrop was three
times.

How many conversations did MATSUOKA have with Ribbentrop while

he was there!?
Three or four times, I believe, in addition to meeting at

dinners and receptions.

Yhen MATSUCKA left Berlin onm his way back 1o Japen, how did

he travel?
He went directly to Moscow and back %o Japan from there.

Did he, for example, have a speclal train when he left Berlin?
He had a special train ms far as the border in any case.

And did you go with him to the border?
I went as far as Frankfurt on the Oder with him.

You knew that he was then enroute to Moscow for the purpose
of trying to obtain a non-aggression pact between Russia and
Japan, didn't you?

Yes.

And while you were on this train with him you had some discussion
;ith him relative to that proposed proposition?
es.

Tell us what you said and what MATSUCKA gnid during those con-

versations on that trein.
If you particularly desire me to speak about this atl this moment,

I shall do so, but I believe the narrative would go better 1f
I include it where I was intending to include 1%.

I want you to repeat it in your narrative as you hed originaelly
planned, but for my purposes at this time I would like just a
brief statement in the record now relative to and in explanation

of the conversation to which I have jJust referred.
Although I wish to go back and explaln more fully about these

in the train, in substance it was that while Germany had seemed
to desire Japanese-Russian friendly relations, conditions at the
time were changing in regard to Germaen-Buseian relations and 80
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it would be best to think things over carefully before mak-
ing a non-aggression pact with Russia if it entailed the
granting of heavy concessions.

We will drop this matter at this point and allow you to recite
everything about it that you care to tell us in the course of
the narrative.

I shall speak to you fully about it when the time comes.

When the Tripartite Pact was being considered,was there not

a time during your discussions and negotieations when there was
some consideration given to the idea of inviting Russia to be
a party to the pact and making it a four-party pact instead of
a three-party pact?

There was no such discussion.

I have heard from various sources that there were such discus-
sions and that at one time there was a rather strong feeling
among the negotlators to the effect that such a pact should
include Russia. Are you sure that no such consideration was
given to that whatsoever!

As far as I know, there was no such talk, although it might
have arisen after the German-Russian non-aggression pact hed
come into being.

What makes you say that such conversations might have arisen
after the German-Russian non-asggression pact came into being?

I have never heard from people in & responsible position, but

I heard after the non-aggression pact had been signed that there
wvag some telk that Bussia should have been f#ncluded in the tri-
partite pact negotiations from the beglnning.

From whom did you hear that!?

It was not of any particular importance and not from anyone who
vas in an official capacity, so thet I can not recall who it
was. TYou asked me just now whether I had known about this or
vhether such telk had ever come up, 80 that I simply mantien
this in passing.

It is a strange thing to me, General, that in a conversation of
this type wth someone on a matter of such importance that it is
not possible for you to remember who it is might have said that
to you. .

I 41d not think it important - it is something like people who
say that a war should not have been fought after they had lost it.

w]l52~
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You may proceed with your narrative.

In regard to where I left off the other day, which was where

I wes speaking of German thoughts in so far as United States-
Japanese relations went, I stated then, and I wish to repeat
now, that I firmly believe that Germany wished to stay neutral
in case of a wer between Japan and the United States, and, in
general, simply wanted the United States to remain strictly
neutral. This was what she felt at the time. To go a little
further, Germany felt that she had lost the First World War
because of the United States entry into it and, therefore, was
perticularly keen on keeping the United States strictly neutrel,-
the one they were then fighting. In regard to this neutrality of
the United States Germany felt that the three-power pact would
have a strong influence upon the United States in making her
preserve her neutrality. Now, in so fer as Singapore goes,
Ribbentrop first spoke to me in March 1941, I believe 1t was,
regarding the possibility of Japan launching e sudden atteck
upon Singapore without drawing the United States into the con-
fliet. This conversation in March was not officlial and the

talk about Singspore simply came up in the course of the con-
versetion. However, it cen be seen by this conversation that
Germany hed two wishes at the time, to wit, (1) keep the United
States strictly neutral, and (2) get Japen into the war against
Britain without involving the United States in the conflict,
Now, to take on the third point: while this 1s only my idea

on the matter, as I told you yesterday, I believe that CGermany
wa8 very keen to know whether Japasn would carry out her obliga-
tions under the provisions of the Tripartite Pact in case she,
that is to say, Germany, were sttacked by the United States.

In this regard I heard from CGermany later that during the initial
negotiations for the Tripartite Pact that certzin secrets, the
nature of which I do not know, got into the hsnds of the British
Ambassedor to Japan, Craigie. Therefore, it eppeered to me as
Ambassador to Germeny - and it is important for me to know aboutl
these matters and to keep my finger on the pulse of German
official thoughts - that the Germsns were generzlly susplcious
of whether Japan actually meant to cerry out her treaty obliga-
tions or whether she did not intend to get out of them when

the time ceme - that is to say, that there wes a certain group
in Japan which did not wish to or intend %o follow through with

her obligations.

From whom did you hear this in Germany?
This sort of information would not be told me officlally. I heard
it from some of the members of my steff who had in turn probably

heerd it from somebody in the German Foreign Office.
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Q.
A,

Q.

You may proceed.

Now, whet was Japan's position at this time? Of course, I can
not state definitely that such wae the case, but I am sure that
the Army and Nevy were making plans to be used in the event that
it became necessary to carry out treaty obligations. Also she
was entering into United States-Japenese telks. In this regard
a Colonel IWAKURO was sent to the United Stetes to work along
with Admiral NOMURA. There was also some talk in Japen of
whether it would not be possible to bring to a close the Buropean
Wer through the efforts of the United States and Japen. I shall
continue from here and spesk to you ebout Singapore, among other
thinge. Kindly include in the record the fact that when Isay
that the Army and Navy were making plans in regerd to attacking
Singspore or anything else that they were based simply upon the
premige that they would be used in case it beceme necessery to
carry out the provisions of the Tripertite Pact. Followlng my
telk with Bibbentrop, of which I have told you, it was sometime
either in May or June 1941 - I am not sure of the exact date -
that Hitler asked me to bring him = map of Singapore if we had
such a thing in our possession. I procured this map from our
Militery Attache and took it to Hitler., There were no specific
statemente or requests mede by Hitler as to attacking Singapore,
but he did ask whether I thought an sttack on Singapore would be
easy or difficult. As it was not up to me a8 a non-military man
to desl in tacticel metters, and, further, because I did not
have such information, I meade no definite ansver, but I did state
that so far as I could see it would not be an easy matter, and
would probably take all of eix months. I made this statement
principally because Ribbentrop had been under the impression, and
it wee his idea, that Singaspore could be amttacked suddenly and
ceptured with ease. If such an idea or plans for the attack on
Singepore had been perfected by the General Staff and had they
wighed to discuse the matter with Germany, some commmnication
should have been made to the Military Attache in Berlin, es this
wag hig affsir. However, I know that he had no such communica-
tion, as I hed asked him sbout it. Further, as no individual
in Japan has the right to discuss military tactics without the
express permission of the Emperor I can definitely state that no
discussions regerding the attack or proposed attack were entered
into'by me.

I am not clear on what you mean by that last - you say because

in Japan no one can talk about military tactics without the per-
mission of the Emperor, you are certain that you did not have
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such discussions. Now, you elther

LD ‘..bj 5 = . -

anything to do with it.
A, I mean that I can not discuss

nad certain specific plans or did not have them.

know that you did or did

not, and I don't see where the permission of the Emperor has
on my own the fact that Japan

That is to

say, I can make a comment on my OWwn, but it is not up to me %o

: go into detalls officially or to ¢
as I do not know in the firstd place

ed to do and in the second place it

| | to any course of action,
.. wvhet the military intend

Q. This interrogation certainly has

was not my right as I did not possess
not been confined to matters

ommit the Japanese military

the Supreme Prerogative.

that you did officially. It is my observation that you accom-

plished much that you have indicated to us was bel

unofficial capacity. Now, in the
reasons for your inabl
with the Germans, I want to kno
occasions unofficially.
A. In so far as Singapore 18
in my discussions.

Ribbentrop in Merch 1941 when he

A. It was at Fuschl, I believe.

. I am not certain
it was, but I belleve it was e

credentiales or at the time when
partite Alllance.

time 28 Ambassador! TYou arrived

took place in March, so 1t seems

of credentials.

o

Yes.

21 v

.

Q. What was the occasion of the talk - ho
A and I can not state definitely on what occasion

ither when I went to present my
Bulgaria entered into the Tri-

ng done in an
1ight of what you gald as the

1ity to discuss these matters officially
w what you said to them on these

concerned, this is as far as I went
Some minor points will come up later, but it

is my belief that Germany was more interested later in having
us attack Russia than anything else.

Q. Tell us the circumstances under which you had this talk wvith

discussed the subject of Japan

launching a sudden attack upon Singapore.

w did it come about?

Q. This wes sometime after you hed arrived in Germany the second

there, you told us yes terday,

the 16th day of February 1941. HNow, this meeting, you said,

to me unlikely that it was the

occasion of the presentation of your credentipls.
A, It slways tekes quite a time in Germany before presentation

But you had had conferences with Ribbentrop before this date?

¥hat date did MATSUCKA arrive in Germany?
Around the beginning of April, as I said before.
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Are you sure that it was not the latter part of March?
A. I am pretty sure that it was April. Sometime around the end
of March Yugo-Slavia entered the Alliance end I am falrly
certain that it was after this that MATSUOCKA arrived.

Q. Now, was not this meeting actually a meeting between you and
Ribbentrop with respect to arranging plans relative to the

coming visit of MATSUCKA?

No, I do not bellieve so.

Q. You are not absolutely sure about that, are you?
A. As I recall it, arrangements for MATSUOKA's visit were discussed

at the time when Yugo-Slavia entered the Alliance late in March.

Q. But what I want to know is this - this meeting in March of 1941,
to which you have been addressing yourself this afternoon, was
not that meeting in fact a meeting between you and Eibbentrop, |
at which you were discussing matters to be teken up when your :
superior, the Foreign Minister of Japan, arrived in Germany,
which would then be in the very near futurel?

A, Definitely not.

Q. I am having difficulty understanding how you can be so sure when
you are not able to tell ue definitely when this meeting was held.

| A. I definitely had no instructions from the Japanese Foreign Office
to make certain preparations or discuss certain matters prior to .*
MATSUOEKA's visit and, therefore, while I may not definitely | %
:
i

remember the date I can state positively that I did not dlecuss
matters relative to his coming.

Q. You have demonstrated time 2nd again that you have held discus-
siong with the German officiale without any instructions from
your Foreign Office. I did not ask you whether you had instruc-
tions from your Foreign Office. I want to know if without
instructions from your Foreign Office you did not sit down with
Ribbentrop and discuss some of the thinge that would be the sub-
ject of conversations when MATSUCKA arrived. It seems to me that

| it would be the logical thing to do. Certainly Ridbentrop would
want to take full advantage of MATSUCEA's presence end that 1t
wes only to be expected that he would sit down with you and
discuss these things that later would be the subject of some
conversation with the Chief of your Foreign Office, namely,

MATSUCKA. |

A. I had no instructions from Jepan, nor did we discuss anything

| relative to what would be discussed when MATSUCKA ceame to Germany.
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AS a matter of fact, I was of the opinion at the time that

MATSUOKA's visit would accomplish nothing, and had my doubts
as to the worth of 1it.

Q. I have information, reliable information, to the effect that
you did have some such discussions with Ridbbentrop. Now, I
want you to think it over, and when come back tomorrow I
want you to be prepared to discuss/with us a little more,
because I feel reasonably certain that you are not making a full
disclosure on this particular point.

I do not believe we did discuss anything further, btub I shall
think it over.




INTERROGATION OF
General OSEIMA, Hiroghi (Cont'd)

Date and Time: 21 February 1946, 1340-1615 hours
Place : Sugemo Prison, Tokyo, Japan

Present : OSHIMA, Hiroshi

G. Osmond Hyde, Interrogator '
Lt. Comdr. F. B, Euggins, Interpreter
Misg Lucille C. Brunner, Stenographer

Questions by : Mr, Hyde

Lt. Comdr. Huggins, the interpreter, having
been duly sworn on previous interrogations
of General OSHIMA, now continues to interpret
from English to Jepenese and from Japanese

into English, as required in this proceeding.

General, you have indicated that you want to put a statement
in the record at this time. You may do so.

(Written statement is hereto attached with translation by |
interpreter.) £

&

f Q. Have you anything further to add to this written statement?

| A. Further, I did not speak to you about this before because

I did not feel it was of any particular importance, but |
following your interrogation I realize that you are placing :
great stress upon this meeting. I know that had I the inten-

tion of hiding the true facts you, in your investigations,

should be able to discover that I was not telling the truth.

However, this is not the case, and, therefore, I welcome any

investigation on your part in regard to this meeting. There 1
is something further I should like to say on thie subject, _
80, whenever you feel that it is the right time please let
t me know.

Q. You may proceed with the further statement you have indicated

| m you desire to make.

A, This goes ahead a bit in my story, but hed we wanted to dis- |
cuss an attack on Singepore with the Germans, ies is only |
naturel that they give us something in return, that is to say,

| some sgreement should have been reached. While I shall speak !

| more fully on this matter when we come to it, even at the

| time Japsn entered the war, you will see that there wes

| absolutely no egreement whatsoever regarding Singapore. This,

~158-
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I am sure you cen discover to be the truth if you will
examine the records of the time. One other point: I
recall reading in the newspapers after the start of the
Nuernberg trials, where some statement was made to the
effect thet I had discussed the division of spoils with
Germany. This is definitely not so. Incorporeted in the
gecret treaty or agreement which was consummated at the
time of the three-power pact and of which, I believe, I
told you something the other day, the limits of Greater
BEast Asie are clearly defined. Also the queetion of the
mendated islends was decided upon. There was, therefore,
no need to talk further on matters of territory in any

cage and a8 a matter of fact no such discussions were car-
ried on. So I recall once having talked with Ribbentrop
and the discussion we had during that meeting mey be what
you are referring to when you question. At this meeting,
the exect date of which I do not recgll, dbut I believe was
around March 1941, Ribbentrop epoke of what Germany would
do in regard to colonies if she won the war. He sald that
Hitler was against the 1dea of having a great many colonies,
and that while they intended to take back the pre-First
Yorld War colonies that belonged to Germeny in Africa, she
would not do more than to leave an administrator there,

and did not intend to send large mumbers of German immi-
grants. This was all that wes discussed at the time and
we did not enlarge upon it, nor telk about what Japan might
do in this regard. When I come to the point in my narre-
tive I believe it will be possible for me to explalin to
you more fully how it is & fact that Japan entered the war
without having had any higher agreements with Germany. ¥or
this reason 1t follows that had Japan discussed plens rela-
tive to Singapore it would have been her loss and not her
ged n.,

Yesterday you mentioned a talk that you had with Ribbentrop
in March 1941. You have just now referred to a talk you
hed with Ridbbentrop in March 1941. Which of these talks
came first in point of time!

I believe it was the same time.

Yesterday you indicated that this talk was about Japan
launching a sudden attack on Singapore without bringing the
United States into the wer. Now, at that time Japan was
not tn the war, so I am wondering why this discussion about
a sudden attack upon Singapore by Japan ever came up.

159~
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A. I believe he had two reasons for bringing this up: (1) to
sound me out as to whether there would be any possibllity
of Japan entering the war against England without involving
the United States, and (2) whether Japan would launck such
an attack in case the provisions of the Tripartite Pact
would have to be followed.

Q. But the Tripartite Pact specifically siates that its provi-
gions have no epplication to the nations that were then engaged
in the war in Burope, and England was one of them?

A. YNeturally, Japan has no obligetions under the terms of the
treaty. Germeny, on the other hand, would desire Japan'se
entry into the war against England end it was only natural
for him to sound me out as to what that possibility might be.

Q. But then what you were telling us is that you were being
sounded out by the Germsns with a view to coming into the war
ageinst England, notwithstanding the provieions of the pact
and that the pact has nothing to do with it.

A. Tat is correct. Further, he did speak to me at another time
sbout the poesibility of going to war against Bussia, although
this is not within the provisions of the pact.

Q. Yhen was this?
A. I do not recall the date exsctly, but it was after Russia was
in the war.

Q. Now, when you were discussing with Ribbentrop the question of
a sudden attack upon Singapore by Japan, did not you also discuss
with him the question of the Philippines and Manila?

A. We did not speak of the Philippines at the time, but I do
recall Ribbentrop once stating that should the Philippines be
taken Americen prestige would drop immeasurably.

Q. And on that occasion did not you suggest 1o Ribbentrop that
Japan could teke the Philippines and the United States would
not be able to do anything about 1t?

A. Yo,

Q. You have constently in our conversations referred to your
treaty obligations with Germany. Yhat treaty obligetions could
you possibly have had prior to an attack upon one of the three -
signatories to the treaty?

A, None.
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e
Q. Then why have you so often in your answers to my questions
indicated your justification for these military discussions
to be your probable obligations under the treaty!?
A, I feel that Germany felt that it was necessary to sound me

out to see whether Japan would actually abide by her
Obligation!-

Q. It seems to me that you attempt to Justify all of your war
planning by the suggestion of probable treaty obligations,
The only justification that you have offered for such planning
seems to be possible obligations under the Tripartite Pact. .
How, since you have been doing that, I ask you, did Japan 4
enter into this treaty so that your country would be able '
to offer some sort of excuse to the world, legitimate or
otherwise, for its war planning and its then foreign policy!?
A. That is not so. Japan entered into the Tripartite Pact,
a8 she has stated, in order to keep the Buropean War from
epreading any further.

3
:
Q. Tou said you had a meeting with Hitler in May or June 1941. |
Tou mentioned this yesterday, and at that time Eitler asked |
you to bring him a mgp of Singapore. Can you fix the date of 1
that meeting a little more definitely than May or June 19411 ;
A. As I have met Hitler about three times, as I told you, I can :
not be sure of which occasion it was thet I took him thig map . ’

Q. At this particular time you have two noetinge, one at which
Hitler asked you to obtain the map, and the second when you
brought the map to him?

A, No, the request for the mep came through the German Forelgn ‘
Office and 1t was requested that if I had one I bring it to
the next meeting.

Q. Can you tell us what the occasion of this meeting with Hitler
wes other than to deliver a map!?

A. As I have recounted to you, I generally met Hitler about three

times a year and these meetings were upon occasions when world
conditions had taken a different turn and he spoke to me in

this regard.

Q. On the occasion of this meeting, at which you were requested to
bring & map, what world conditions had taken a turn that made
it necessary for such a meeting!?

A. I shall tell you of this later, but I recall that sometime
around the beginning of June 1941, Hitler spoke to me of what

| he felt was the inevitebility of war with Rusesia. I do not
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belleve that 1t was at this meeting that I took the
Singapore map to him, and I have no clear recollection of
what we spoke about on that occesion, particularly as I did
not consider it to be of much importance, and also because I
never even dreamed that I would ever be required to dig back

into my memory regarding it.

Q. I can not help but observe that in your meetings with men like
Ribbentrop and Hitler your memory is exceedingly poor, while
in your meetings with men like Hack and others that took place
way back in the days when you were working on the Anti-Comintern
Pact, your memory is exeeedingly good. It is very strange to
me that your memory should be so very good with respect to matters
of lesser importance than your meeting with the head of one of the
most powerful nations of the world at that time.

A. Tour question is quite natursl. However, it happens that the
early meetings wlth Hack and others I told you about were matters
directly concerning me as the negotiator, whereas these meetings
of which we now speak were not initiated by me and consisted
mostly of my listening to what they had to say. As such, I
naturally recall some important statements they mede, such as
the one I have just recounted in regard to Russia, but it is
very difficult for me to remember when, where, and what was |
discussed at any specific meeting. Once again, immediately !
prior to the outbreak of hostilities with the United States, ’
I was one of the principal negotiators and I can recall these
meetings vividly., I had intended to speek to you about them
shortly.

& STl

. o
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Q. General, this comment astounde me. You have indicated that you
had probably three meetings a year with Hitler, and I only asked
you to tell me what world events necessitated one of those three
in 1941. TYou did not answer that one., You told me of another
meeting with Hitler that come mbout becauee Hitler contemplated
attacking Russia, You have not yet told me what world evemtmade
it advisadle for Hitler to meet with you on the occesion that he
asked you for this mep of Singapore.

A, I definitely do not recall when the meeting was or whet was the
prime subject of discussion. I believe it was before the Russo-
German wep started, but over and beyond that I do not remember.

Q. Generel, you have already told us thet when you held a meeting
with Hitler, it was because there wes some turn in world events
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that made it advisable for such e meeting. Now, you have
told us that you had about three meetings a year with Hitler.
It seems to me that looking back but these few years that it
ought not to be difficult for you to know what was going on
in the early months of 1941, in world affairs that would
necessitate this meeting. I am afraid you are holding back
on us, and what we expect from you is a full disclosure. It .
is to your advantage to make a full disclosure.

It did not necessarily follow that the so-called chenge in
world event® had to be grave for Hitler to speak to me and,
hence, I cen truthfully answer that I do not recall what was
the occasion for the meeting. You may look into all the records
you wish, but I am sure you will not find that we dlscussed
plans for attack upon Singapore or anything of this sort.

Now, yesterday you indicated that you obtained a map of
Singapore from the Military Attache and that you delivered
that map to Hitler on the occasion of this meeting. Yhy did
he send to you to obtain such a map? Why did he not send

some other place for a map of Singapore?

I do not believe that Germany had in her possession a detailed

map of Singeapore.

¥hat mekes you say that?
There would be no reason for them to make the request 1f they
had had one.

What was there about this mep of Singapore that was of particular
interest to Hitler at that timel

Hitler, as you may know, was a man who was interested in
geography and history and I believe he wes interested in seeing
a detailed topographical map of Singapore in order to satisfy
himgelf on detaills.

Genersl, if he wes interested in a map of Singapore purely

from the point of view you have indicated, he could send down

to any bookstore end get it. Now, I want to know vhat was

on that map.

It was a secret map of the Japanese General Staff and had on

it subh things as gun positions and fortifications, etc. ¥

How did that mep happen to be in the office of your Military
Attache at that time?
Japanese Military Atteches abroed hesve in their possession

all necessary maps.
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Q. What do you mean by necessary maps?
A. 1 velieve that while it was still the period of peace that

1t was necessary for the Military Attaches to have in their

| possession maps of placesthat might later become one of the
H centers of interest.

Q. Is that a practice that preveils among militery authorities
of 21l nations?

A. I 4o not know what the practioce is in other countries, but
from early days it was the custom to have a good many fairly
important maps in the possession of the Military Attaches,

at the Embassies in London, Washington, Berlin, Moscow and
Rome.

£

General, don't you suppose that Hitler had a mep of Singepore
avalleble then in the offices of his own military people!
. 1 do not believe he did.

Do you mean to say that you did have a map of Singapore in
great detail and Germany did not have any!?
They had no detailed map.

How do you know they did not have a detailed map?

My reasons for saying this are that the request stated that
because they, the Germans, did not have a detailed map in their
possession, would we show them one if we had such a map. i

PO P O B

Q. TYesterday I believe it was or the day before, you told us that
it wvas made known to Hitler by MATSUCKA that in Japan then
preparations were in the course of being perfected with respect 1
to possible operations against Singapore. Now, inasmich as
Hitler knew what I have just told you, wasn't he after the map )
that had been made as a part of thése preparations? U

A, No, definitely not. The Japanese Army would not allow that
in the first place.

Q. TYou have told us that this was a secret map prepared by your

General Staff. Why would you turn such a map over to the head
of another Government!?

A, BNaturally, that depends upon the degree of security. It was
not of such extreme secrecy that I was not permitted on my
| responsibility to show it to the head of a foreign govermment.

Q. BNow, Hitler sent for you and he told you to bring this map,
which you thld us was a secret one showlng the fortifications,
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gun emplacements - a map disclosing such information as you
then had regarding the military precautions that had been
taken by another Government at Singapore. You arrived at the

meeting with the map. Now, tell us what happened, what you
said and what Hitler said.

A. There were absolutely no commitments made on my part regarding

attacking Singapore. Naturally, he asked me whaet I thought of
the terrain and I said that I felt that it was an extremely
difficult military operation.

Q. WasRibbentrop at that meeting!?
A

. Yes. (Comment to interpreter: You have said to me that you
feel that I am telling you a certain amount and hiding the
rest, but after having met with you over ten times,while I
understand that it is difficult for you to realize thisasg I have
been classed a . war criminal - I would like to have you under-

stand that I am telling you all that I know, and not only a 3
portion.) |

My questions even this afternoon to you have indicated that I :
personally have felt that you have not been making a full dis- |
closure and the interpreter has made that fact known to you ;
because I have repeated such in my questions, and I am still

not certain that you are making a full disclosure even noy.

A. I have told you all that I know, Of course, I shall leave that
} up to you to question me. .

| Q. YNow, General, at the time of this meeting with Hitler and

' Ribbentrop about which we have been talking all the afternoon
Japan was not in the war, and I am wondering what justification
existed for or why you felt free to make available to Germany
a map of Singapore and discuss with Hitler and Ribbventrop the
the problems presented by an attack upon Singapore.

A. As long as I made no promises to the effect that Japan would
attack Singapore I feel that I was justified in showing them

the map under the agreements made at the time of the Tripartite
Pact.

P T ST

Q. Tell us the nemes of the members of the Commission that was
formed pursvant to the provisions of the Tripartite Pact.

A. I was the head of the Commission. Vice Admiral NOMURA as the
senlor military member was head of the Military Commission.
With him vas Lt, Gen. Banzai. The Economic Commissioner was

Minister MATSUSHIMA. Of course, there were other lesser members,
but these were the principal men.

Y T R T T
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What do you mean by lesser members?
They were aides.

Now, do I understand that there were two sections or two
divisions to the Commission, one the Military and one the
Economie?

I do not recall the exact organization. You had better see

the Foreign Office about that; however, actually the Commission
had very little to do. I recall that there was another section -
an overall division dealing mainly in political matters. The
head of this was originally KASE. (The name is exactly the
gsame and is written in the same manner as the other KASE who
came up in the record the other day. However, the other KASE
was at one time Minister to Switzerland.) Later a counsellor
named KAWAHARA took over. While the organization was set up

in this manner, actually its activity was nil,

Now, I assume that the names you have given to us are the names
of the Japanese members of the Commiesion and that there must
also have been some German members and also some Italian members.
Amn I correct?

Yes.

Article 4 of the Tripartite Pact provides that "with a view to
implementing the present pact joint technical commissions, the
members of which are to be appointed by the respective Govern-
ments of Japan, Germany and Italy, shall meet without delay."
Now, I assume that the names that you have given us are the
names of the Japanese Oommission,
While I recell the wording to be Mixed Commission, this that
you have given me is probably more correct. In any case, as
there was no other Commiesion the names that I just gave you
are the names of the members of the Commiesion.

And this 100m1uion was established in Berlin?! Is that correct?
The one I just told you about was set up in Berlin. There were
Commissions in Rome and Tokyo also.

¥ho were the Japanese members of the Commission that was set up
in Rome?

The Chief of the Commission was Ambassador KORIKIRI; the head

of the overall division was Counsellor ANDO, I believe, although
I am not sure of this. The Military Commission members were
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Rear Admiral ABE and Major Generel SHIMIZU. I do not remember
wvho the member of the Economic Commission was. .

Do you know when this Commission in Berlin was set up and when
this Commission in Rome was set up?
Both around April 1941, I think.

I

Now, you had another Commission in Tokyo. Do you know who was
on that Commission?

The Foreign Minister was Chief of the Commission and members of
the Foreign Office made up the ranks of the general or overall
division. Members of the Military Commission were drawn from
the War and Navy Departments, and the Army and Navy General
Staffs, but who they were I do not know.

Foe

Q. XNow, would the Commission in Berlin meet with a comparable
Commission that was established by the Germans?

A, The set-up was that a Commission of Germans, Italians, and
Japanese would meet.

Q. The Commission that you have just referred to made up of §,
Germans, Italians and Japanese then was a joint commission. F.
An I correct?

A, If you mean by that, was the Commiseion composed of Germans,
Italians, and Japanese, to meet in each of the three capitals,
respectively, and that there would be three separate Jjoint )
commissions - that is correct. There was no overall single :
coonmission made up of all three of these commissions. While
this organizational set-up existed in so far as the actual
activities of the Commission go, there was never an instance
before the United States-Japan war, or after, that members b
of the respective divisions met with each other: that is to
say, the Military with the Military, or the Economic with the 1
Bconomic, ete. I believe that not more than three or four :
meetings of all the membere together took place in Berlin.
In this regard I wish to point out that Japan was particularly
interested in having a Military Commission in Germany to
escertain in case of a United States-German conflict whether
Germany had been actually attecked or not. The Navy in par-
ticular was very interested on that point.

Q. DNow, General, earlier today we were talkking about these meet- i
ings with Hitler and you told us that you had a meeting with +,
him that was occasioned by the fact that Hitler was contem- ;'

plating attacking Russia. Now, can you tell us the substance
of what took place at that meeting and what was saidl
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Vo detailed discussion wae carried on, but Hitler who did
most of the talking sald that he felt that if Germany walted
much longer there would be a danger of an attack by the
Russigzns, and, hence, he felt thet it would shortly be neces-
gsary to attack. I asked him if I could convey this statement
to the Japenese Government and he acceded. Further, Hitler
made no statements in regard to how long he thought the
Russian expedition would teke, ZLater on in my narrative
there are some matters relative to this which come up again.

Jugt one question: that was not the first time you heard that
Hitler contemplated attacking Russia, was it?

A definite knowledge of the fact = for the first time. How-
ever, before that I had heard other things of which I had been
intending to tell you.

Can you tell us about when this meeting took place with Hitler?
About how long before the attack was meadel

Very early in June, about two weeks prior to the attack on
Russia, although I am not absolutely certain of the date.
any case he did not state when the attack would start.

In

How long before that was it that you heard of this possibility
from some other sources?

Although I heve it down in my notes and intend to speek to you
fully about the matter of German-Soviet relations, to give you
an overall picture now I can say that when MATSUCKA was in
Berlin we discussed a changing trend in these relations. It
was around the middle of May, I believe, that & certain Hun-
garisn newspaperman brought & report to one of my staff that
it looked very much as if Germany would ettack Russia in the
near future.

Then we will have further details about this from you when we
come to that part in your narrativel
Yes,

...u.ﬁ"‘l. & e -
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CERTIFICATE OF INTERPRETER

I, It. Comdr. F. B. Huggins, U.S.N.R., Serial No. 167619, belng
Sworn on oath, state that I truly translated the questions and
answers given from English to Japanese and from Japanese to

English, respectively, and that the above transcription of such
questions and answers, consisting of 20 pages, is true and

accurate to the best of my knowledge and belief.

C

scribed sworn to before me this .L day of

946,
M

Duly Detailed Investigeting Officer
International Prosecution Section,

GHQ, SCAP.

CERTIFICATE OF STENOGRAPHER

I, Iucille C. Brunner, hereby certify thet I acted as stenogravher
at the interrogation set out above, and that I transcribed the
foregoing questions and answers, and that the transcription is
true and accurate to the best of my knowledge and belief.

L
~

CERTIFICATE QOF INTERROGATOR

1,-G, Osmond Hyde, certify that on the 20th and 2lst days of
Februgry 1946, personally appeared before me OSHIMA, Hiroshi, and

according to Lt. Comdr. F, B. Huggins, Interpreter, gave the fore-
going answers to the several guestions set forth therein.

Tokyo, Japan , M*
Dtanih 2,y 746 |

Date
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STATEMENT

During the interrogation on Februery 20th, I wes asked whether

any preparations hed been mede for MATSUCKA's vigit: you said,

fur ther, that you hed in your possession certeln intelligence %o
the effect that such preparations were mede. After returning from
the interrogetion I thought 1t over and the following points come
to mind: (1) Hed the Japeonese Government given any specific
orders on this point? (2) Did I on my own initiative meke any

prepa§ation37 (z) Did Ribbentrop bring up the matter (of prepara-
tions)?

Thinking this over, following yesterday's interrogation, I can
definitely state No to points (1) and (2), end also to point (3).

Even if such talks hed been entered into regarding preparations
for the visit, this was within my prerogatives as Ambassador, and
there is no reason for me to hide the fect. Further, if such
preparations had been made, your exsmination would reveal this, and
for this resson I would have no reason %0 withhold the information.
Should you discover I had held out on you, it would reflect upon
my honor, and within the bounds of my conscience, I find it impos-

gible to lie to you about this.

' /s/ OSHIMA, Hiroshi

(Translator's note: Thiﬂ is not & literal translation,
but is correct to the best of owledge and belief.)




INTERROGATION OF

OSHIMA, Hiro (Cont'd)
Date and Time: 23 Februery 1946, 1345-1530 hours. u

Place + Sugamo Prison, Tokyo, Japan.
Present : OSHIMA, Hiroshi

G. Osmond Hyde, Interrogator
Lt. Comdr. F. B. Huggins, Interpreter
Migss Imcille C. Brunner, Stenographer

Questions by : Mr. Hyde L

Lt. Comdr. Huggins, the interpreter, having 3
been duly sworn on previous interrogations .'
of General OSHIMA, now contimues %0 interpret

from English to Japanese and from Japanese A
into English, as required in this proceeding. |

Q. General, today we are going to depert from your narrative and

ask you about Karl Haushofer. Do you know Karl Haushofer?
Li Yesi J
Q. How long have you known him? "
A. I met him for the first time in 1922,
Q. Was that while you were in Japan!
A. I did not know him when he was in Japan. I met him after I had

gone to Berlin.

Q. You know, do you not, General, that he was in Japan for sometime
and he was an instructor in a military school in Jepant

A. He was not an instructor. He was over here as a military student
(resident officer) and was at one time attached to a Kyoto
Regiment. '

Q. Do you know when he was here in that capacity?
A. I am not sure of the time, but I believe itwee soon after the

Russo-Japanese war.

Q. You are positive that he was not at eny time an instructor in
any of the Japanese military schools?
A. To the best of my knowledge he never waS.

Q. Am I to understand that he was a German militery man; was in the

German Army?
| 72157/ =
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A. Yes, he wos either a Major or Lieutenant Colonel.

Q. Apd during those days when he was in Japan, which was before
you went to Germany as an officer in the Office of the Military
Attache, you did not know Karl Haushofer?

A. I never kmew him in Japan.

Oan you tell us anything sbout his activity while he was 1n
Japan other than what you have already recited?

A. I know nothing further beyond the fact that he was attached
to a Kyoto Regiment.

e e
0
L

Q. I understood you to say thet you met him in 1921 in Germany.
Will you tell us the occasion upon which you first met him?

A. It was in 1922. I happened to be in Munich with the Japanese
Military Attache, and as we had heard thetb Henshofer wes a men
vho had connections with Japan for sometime back we invited
him to dinner.

Q. I am anxious to know everything about Karl Haushofer that you
know: I believe it would be helpful if you would try to recol-

| lect g1l of your experiences with him, and everything you know
| about him - and if you will recite that to us in your own way.
A. As I know him, he was = man who, because of his former connec-
| tions with Jgpan, was greatly interested in bringing about
: closer reletions, although as far as 1 know he never actually
acted as an intermediasry. He was, as I am sure you know, & man
mich interested in geopolitics and was at one time & professor
or instructor at the University of Munich. At this time I believe
he lectured upon geopolitics ae i1t concerned Asia and Japen in
particular; he wes known as an expert on Jepan. I have not
heard this from either Hausbofer or Hess, bubt 1t is common
knowledge that Hess was one of his followers and wes much in-
fluenced by his teachings. With the rise of the Nazis to power
he became an influential figure and eventually rose %o be
President der Deutschen Akademie (I believe 1t wes celled this). 5
He wrote a good many booke dezling with geopolitics and until ‘-
Hess' flight to Scotlend I know thst these books sold very
well. What influence he had actually upon Germen policy I do
not know, but I believe that through Hess his ideas regarding

Jepan.vere at least passed on to the Germen hiererchy. EHis
booke were also well read end received in Japan.

F ol T e e TR 1
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arious professors from various Univer.
8ities. Originally, he was opl

Y an instructor at the Univer.
81ty of Munich, I believe, but later - I pe

lieve it wes
after the Nazis came to Power - he became a professor,

Q. And after the Nazis came int

A. I am not absolute

Q.

A,

he was pleased with German-

O power he headed. this other
institution that we have ref

erred to as an agadeny?
ly sure when this came about, but in any
case he was at one time President o

Hess took off for Scotland

or the Foreign Office
actuelly tried or made

their idess in Germany.
Scholar and ag

ome of the idesas regarding Japan were
that he had?

I have never actually heard t
his influence in such

one sort or another. Op the whole, I believe that he told
Hess about the Japanese

8pirit, the Japanese Army, end such
matiers that he kney about,

n Japan and Germeny? By that I don't
Mmean necessarily they were

officisl idess, but vhat he him.
8elf thought ang might have told Hegs.

In 80 far as I knoy he never advanced any concrete proposels,
Being a f#tend

of his, whenever I went to Munich I always
invited him to any gatherings, but I have no recollection
of him having ever advenced any concrete proposals, Of course,

Japanese Cooperation, but beyond
that I do not believe you can Say much more,
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A,

Q.

A,

He has written many books and I believe that if you look at
these you will find that on the whole they are scholarly

4s I told you he had been in Japan and I believe that he car-
ried on fairly serious Studies while he was here. Later, fol-
lowing the First World War he found himse]f unemployed and went
on further with his studies 80 that in due course of time
through his books and otherwise he began to be known as an

Did he return %o Japan in 1919, or thereabouts, that was,
following the last World War. Do you know what he was doing
here during that time?

I have no recollection of his having come to Japan at that
time. He might have for all I know.

Do you know of any time that he was in Japan after World War
I and before World Wer IT Btarted?

I am not sure, but as far as I know he never came to Japan.
His son was here, that I know.

Do you know the name of his son!?
His son was a teacher at the Hochschule fir Politik in Berlin
and I know that he came to Japan either just before or about

the time that the Second World War started., I do not know
his first name.

Do you know why he came to Japan?
I believe he came to look over conditions in Japan, I do not
know hies son very well, having met him only two or three times.

I do not know for certain, but I do not believe that they were
an outfit interested in political matters and that their studies

Do you know what Subjects they might have included?
I do not know. However, it was a public institution and hence
it should not be very difficult to get their curriculum if you
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Q.
A,

Did you ever undertake any studies under the direction of
Karl Haushofer?
No.

Did you ever attend any of his lectures?
No.

You have indicated that he was very close to Hess. As a met-
ter of fact he at one time was a teacher of Hess, was he not?
Yes.

Do you know anything about the influence he might have had in
the writing of Mein Kampf?

I have no way of knowing, but I believe that he did not. It is
my opinion that hed he had influence Hitler would not have writ-
ten the way he did about Japan in Mein Kampf.

Do you know how close he was to Hitler?

I cen not say definitely, as I have no wey of knowing, but it

is my own personal opinion that his direct contacts with Hitler
wvere very few and on the whole whatever influence he might have
hhd was through Hess. I know that following Hess' flight he was
called in by the police or the Gestapo, and following this he
made no public appearances. I have also heard that following
the attempt to assassineste Hitler Haushofer's son was taken into
custody by the Gestapo.

A while ego, General, I interrupted you while you were reciting
what you knew about this man. Maybe there is something more you
could tell us sbout him from the point at which I interrupted you.
I had an occasion when I received an anonymous letter stating
that Haushofer's wife was Jewish and hence Haushofer should not
be allowed to enter the Japanese Embassy. I do not know whether
this is true or not.

Is there anything else you can tell us about him?

That is about 2ll. If I think of anything I shall be glad to
tell you. I do not know how you look upon this, but it is my
personal opinion that Haushofer was not a particularly important
man.

General, what part did he have in the organization end of the
Youth Movement in Germeny?

Cen you tell us what he did in so far as you know!
-174-
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I am not sure, but I do not believe he did much more than to
give a talk now and then perhaps.

I wos of the opinion that he-was-one of those who was foremost
in the organization of that Movement in Germany.

Apert from his writings it is my belief and recollection that
he had nothing to do with this movement.

What about his connection with the German plan of colonizationl
Do you know what his ideas were in that regard?

What his connection was or what his ideas were I do not know.
However, the head man of the German Colony Association or Bund
was a General Von ___ - , Reichstatthalter, whose name

I do not recall at the moment, and Haushofer was employed by
him in the Colony Association, so that he probably had some
influence upon German colonial ideas.

Generel, you say you met Karl Haushofer in 1922. Will you tell
us how well you had come to know him and how close your assocle-
tion with him had become over the years?

I do not think that I hove met him more then three or four times
since I returned to Germany this time, and before that also I
did not have occasion to meet him often. On none of these occa-
sions did we speak about any geopolitical matfers, and it wes
simply that he was a friend of Japsn and as such I invited him
to lunch or dinner and called on him if I happened to be 1n
Manich.

There is one thing, Generel, that I observe in looking at some
of the writings of Karl Haushofer and in what you have sald to
me regarding state-controlled economy, and that is this, that
both of you, thet is, Karl Haushofer and you, each polnt out the
fact that in order to have state-controlled economy,from your
point of view it is necessary that you have proper statistical
information, and I am wondering how it is that esch of you have
that same view.

My ideas on controlled economy are strictly my own and a good
deal of these ideas rose out of my conversation with my brother-
in-law, SASAKI, Yoshihiko, who was a Japanese industrialist.
From my observations in Germany and from these talks with him

I reached my own conclusions that excellent statistics would be
necessary.

The thing that appears strange to me is thet Karl Haushofer
seemed to think the same thing and I am wondering if you had
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listened to his lectures or had conversations with him.

I believe, however, that the 1dea of excellent statistics
is basic in a controlled economy, and unless you have excel-
lent statistics, 1t follows that it is impossible to have

& well-working controlled econonmy. :

©

Have you ever seen a book that he wrote in 1941, entitled
"Japan Baut Sein Reich"?

A. I believe I have received the book, but I have never read it.

Q. Do you know either of these two men: KIKUCHI, Tgkeo, or
KAMIMURA, Ryosuke?

A. TYes, I know thenm.

Q. Who are they?

A, KIKUCHI was either a Lieutenant or Major General, snd I believe

he probably met Haushofer in Germeny after the last World Wer
when he visited there. KAMIMURA was on the Control Commission
in Germany after the last war and in his official position
probably met Haushofer at this time.

Q. What is the subject of the book, the title of which I just
gave youl?
A. I do not knoy.

book and then you not read it? }
. 1 was entirely too busy to read most of the books that were
given me in Germany.

Q. Is it entirely the usual thing for an author to give you a
A

Q. But you had an unusual interest in this book, did you not?
A. I do not know what the book is about and further I did not think
Y00 much of what Haushofer wrote about Japan.

Q. Generel, this book was dedicated to you and those other two
gentlemen I just asked you about.

A. I did not know it was dedicated to me, He probably gave me the
book, but I have no clear recollection of it.

Q. It seems most emazing to me that a men dedicate a book to you |
end you not know it. 1

A. I honestly do not know about it. I am sure he gave me the book,
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just as he gave me copies of his other books, but about the
dedicetion I do not know.

Did Karl Haushofer have a greal many Japanese friends?

Beyond the Japenese students at the University of Manich and
some people that he metl, auch as KAMIMURA end KIKUCHI follow-
ing the last World Wer, I do not believe his circle of Japanese
acquaintances was Very wide.

Of all of his Jepenese acquaintancee in this book that I have
just referred to he cells KIKUCHI and KAMIMURA and yourself
the most feithful among his Jepenese friends. Inesmuch 28 he
sew fit to dedicate the book to you and to classify you as one
of his most faithful Japanese friends, I am wondering if you
do not know him a little betier then you have indicated to us.
I sctuelly did not know him any better then I heve seid. I
believe he was very grateful for & Vvery 1ittle service that I
rendered him in 1822, when I carried hig bage for him %o the
station when Be was returning %0 Mapnich. There is no point of
my hiding the truth hed I read his books or know him better
than I have saild.

That is exactly what I think. There is nothing here to hide,
Gepneral. It seems unusual though that 19 years later a man
would dedicate & book to you because you once carried his begs
to the station.

I am sure that he felt grateful to me for the meny times that
I asked him to receptions when I was in Munich and further,
following Hees' flight when he was in the bad graces of the
Nazis, I esked him to a reception in Munich. For things like
this I am sure thet the old gentleman felt very friendly
towerds me. You may investigate the matter as mich as you
wish, but I am sure that you will not find thet I ever had any
dealings with him other then in a strictly sociel fashion.

General, at or sabout the time the Tripertite Pact came into

being Karl Heushofer stated that he had been working for this

sort of thing for half a century. Now, will you tell us every-
thing you know relative to what he did with a view to bringing

the Tripartite Pect into beingl

I do not believe that he had any actusl connection with working
towards such a pact. Of course, his activities in trying to bring
the two nations closer together might have been what he meant.

If you exemine this matter in Germany, I am sure you will find
that to be so. A telegram vo Nuernberg should do the trick.

I don't went to have to go to Nuernberg %o find out about this.
-177=
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I want to know if this man ever talked to you about the
subject matter of the Tripartite Pact.

No. I do not mean you should not question me on this, but

es far as I know Haushofer hed nothing concrete to do with
the drawing up of the Tripartite Pact or in the negotiations
preceding it at any time. He might have been doing something
within the Germen groups, but I personally do not think so.
In any case what I meant was if you desire to get the full
details they should be possible to procure in Germany.

Is there anything else, General, that you know about this
man that you have not told us?

As I remember it now, that is about 211.

Then for today, I think we will recess and be back to see you
Monday.
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INTERROGATION OF

General OSEIMA, Hiroshi (Cont'd)

Date and Time: 25 February 1946, 1420-1620 hours

Place ¢ Sugamo Prison, Tokyo, Japan.

Present :+ OSHIMA, Hiroshi

G. Osmond Hyde, Interrogator
Lt, Comdr, ¥, B, Huggins, Interpreter
Miss Lucille C. Brunner, Stenogrepher

Questions by : Mr, Hyde

2

P © P ©

Lt. Comdr. Huggins, the interpreter, having
been duly sworn on previous interrogations

of General OSHIMA, now continues to interpret
from English to Japanese and from Japanese
into English, as required in this proceeding.

On Thursday we were discussing this map of Singapore that you
obtained from the Military Attache and took over with you to
the conference you had with Hitler. I believe you told us
that this was a secret map. I am just wondering if it was
proper for you to show a secret map to the head of another
Government.

The clessification was not such that I could not show it to
Hitler.

What does secret classification mean under the Japsnese Army
regulations?

Within the Gokuhi (which corresponds to United States Qonfi-
dential classification) it is up to the individual concerned
in the military to decide whom it can be shown to.

Does there have to be some written sauthorization to show such

a document to someone else?
No.

General, you were not in the military at the time you took this
map to Hitler? . . '

That is correct. However, I had asked the Military Attache
to show it to me to take to Hitler. This was definitely not a
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tactical operations map.

But it was a secret map and would be subject to the regulations
with respect to such documents under the regulations prevailing
in your country, it would seem to me.

It is still a matter of classification and this map I speak of
had a much lower .classification than tectical operation maps.
There are no maps of a high classification in the offices of
the Military Attaches abroad.

How much time did you spend with Hitler on the occasion thet
you showed him this mep?
Not for very long.

Would you seay two hours or say, ten mimtes?
Ten or twenty mimtes.

What did Hitler say about the map?

He asked me what I thought of the difficulties of attacking
Singapore and not having been a student of the problem I
simply told him that I thought it would be extremely diffi-
cult mertﬂkingt

You indicated the other day, I believe thet you thought it
would teke at least six months.
About six months.

Genersl, do you know a Professor MOMO?
No.

Do you know Professor KAGEYAMA?
No. '

Are you sure, General, that back in 1936, you did not know
either of those two men, whose names I just gave you?
I have no recollection of either name.

You don't remember that back in 1936, those two men made a
trip from Jgpan to Germany in connection with some military
matters?

Hod they come on military matters I should have known about
it. It seems to me that there might be some error.
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Q.

A,

Q.

5

.

P O Po

I don't think there is any error and I also thought that

inasmuch as you were Military Attache at that time you would
know about this.

I shall think it over, but I have no recollection at the
moment.

The other day, referring to the talks between MATSUOKA and
Ribbentrop, you indicated thot MATSUOKA spoke to you after he
had been in the meeting with Ribbentrop, and you said that
MATSUCKA told you nothing of any promises or of any specific
details in regard to the matters he talked %o you gbout with
Ribbentrop. I am wondering what he did say to you then regard-
ing the meeting he had just had with Ribbentrop.
As I believe I told you the other day, he related to me how
he had spoken to Ribbentrop about the non-sgzression pact and
other matters of genersl and mutual interest.

other
What were the/matters of general and mutual interest to which
you refer?
Repeating what I believe I have told you, there were no things
that he told me of, which were important enough to stick in
my memory today.

General, you may contimue with your narrative from the point
at which we left off the other day.

The other day I covered MATSUOKA's visit, so I have prepared
to speak {0 you on our next meeting regarding Soviet relations,
which, if you will permit me, I shall spesk about today.

That will be all right.

Regarding the questions you asked me the other day, I shall
probably g0 over them again during the course of my narrative.
Tee, I believe I dndicated to you that we would expect you to
g0 over them & little more fully.

In regard to Soviet relations these matters which I will speak
to you about first are those that occurred before I became

Ambassador for the second time, but which I heard of later from
MATSUQKA.,

MATSUCKA told me that in 1940, around the time that the three—
power pact was consummated that Germeny and Japan spoke about

& repprochement with Russia and that it wes decided Germany
would make the first moves in such a rapprochement.
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Q. Tell us what the occasion of this conversation with H.&TSUQKA

A,

relative to this sub ject was.

I spoke with MATSUOKA before leaving Japan and efter I hed
been named Ambassador the second time. At that meeting with
MATSUOKA he also told me that the Army wes in favor of this
move and that 1n addition the Navy Department end Prince
KONOYE also favored this. He then told me that Germany's
plen to bring about closer relations with the Soviet was to
not stand in the way of the U.S.S.R.'s expansionctn the
direction of Iran or India. Later, from other sources (not
MATSUOKA) I heard that Molotov hed gone to Germany in
November 1940, to discuss these matters. Purther, as far
a8 I know from whet I heard, plans had not edvanced to a
stege where any concrete blueprints for Bugeis Joining the
tripartite alliance hed been drewn up. MATSUOKA further told
me that whatever the results of this discussion with Germany
regarding rapprochement with the U.S.S.R. might be, a generel
plan for binding a non-ageression pract with the U.S.S5.R, was
definitely being contemplated by the Japenese Government.
These are in general the things that I heard before I left
Japan end from now on I shall tell you of what I heard after
I arrived in Berlin,
I believe it was around the end of February 1941, that
I saw Ribbentrop and cuestioned him regarding German-Soviet
relations and what the possibilities were where p German.
Soviet-Japanese glliance of some sort was concerned. At this
time the German Foreign Minister told me, and I kney for the
first time,that Molotov hed come to Berlin in November 1940,
vo talk over these matters. However, Ribbentrop stated that
nothing concrete had been decided upon and that tzlks were
8t1ll contiming. ' I saw Ribbentrop egain in March 1941 some-
time and I asked him once more how the Soviet discussions
were progressing., He sald that nothing had been decided as
yet, but that he believed by the time MATSUOKA came to Berlin
that something definite would have been decided,
I am going to skip ahesd = bit in order to retain the
contimuity of the narrative. When MATSUOKA came to Berlin
he spoke to me about meetings that he hed had with Ribbentrop
wvhen I was not present. The Japanese Foreign Minister told
me that he had informed Ribbentrop that he intended making
& non-aggression pact with the Soviet Union. As I recall %
MATSUCKA did not say that Ribbentrop hed urged him to do this
or had tried to dissusde him.
To jump ahead a bit I recall thet in the Germen statement
regarding their reasons for g0oing to war with Russia he said
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that he had urged MATSUOKA to make this non-aggression
pact with Russia. Whether this was so, or not, I do not
know, but in any case that was what he stated. |

Do you know who issued that German statement?
The German Government.,

You do not know the name of the person who issued the statement,
Ribbentrop, Hitler, or was it issued in some other form?

I believe it was jJust the German Government. Sometime in
April 1941, it came to the notice of practicelly everybody in
Germany that German troops were being moved in great mumbers

to the Eastern front. This fact wes quite obvious and without
having to receive news of it from any specizl sources one

could see with one's own eyes that something was going on.
There was much talk floating eround Germany at the time and a
good many rumors arose. <The other day I went ahezd of my
story and answered your queetion regarding my talk with
MATSUCKA on the train when he was leeving Berlin, This talk
was the result of my observations of these troop movements,

and my statement to him regarding the necessity of zoing
8lowly on this proposed non-aggression pact with Russia was
based on my idea that German-Soviet relations were coming to a
turning point. Of course, by this I do not mean that I felt
that war was lmminent, but both MATSUOKA and I felt that
perhaps after Germany had cleered up matters on the Western
front 1t was her intention to turn her thoughts to the East.

I had no opposition in mind so far as the actual non-aggression
pact was concerned, but I felt that no lerge concessions should
be made in order to simply bind the pact as quickly as pos-
sible. It was my feeling that before eny such concessions

were made Japan should closely scrutinize the changing trend

of events in so far as Germen Soviet relations were concerned.

Why?

I felt that if MATSUOKA was in & lurry to consummate this
pact on his return trip to Jepan that he might be willing to
pay too big a price in order to bring it about quickly and
that, therefore, it would be better to wait before large

concessions were made in order to protect Japan's Northern
boundaries.

Why were you concerned with the price he might be willing to
pay for the non-aggression pact?
For example, before I left Japan Vice Admiral SAKONJI, President

of the North Sgkhalin 0il Company,came to me and said that

-183-

‘.‘_'\-_

v bl R e paliime - e

TR SRR T W T il 2ail ™ —

T



OSHIMA, Hiroshi 2/25/46

while he favored a non-aggression pact with Russia, to
please be very careful of what concessions Japan would

have to make. This is one example - another is the ques-
tion of fishery rights. In other words, if Russia were
strong, the price would be higher and in case German-
Soviet relations became strained the pact could be con-
summated as far as Japan went for a cheaper price. Further,
while neither MATSUOKA nor I were thinking that far at the
time, it would follow that a German-Soviet war would make
it practically unnecessary to consummate such a non-aggression
paect. -

I do not follow you there. I don't understand why a Germen-
Soviet war would make it unnecessary for Jepen to be in &
poeition whereby there would not be danger of conflict
between Japan and Russia.

A non-sggression pact with Russia would have as ite motive
the protection of Japan's Northern frontiers in Manchuries and
Sakhalin - although Sakhalin is not of much importance. It
follows that if the Soviet Union were involved in a war in
Burope she would be too busy to attack on the Manchurien
front.

It would also follow, would it not, if you hed a non-aggression
arrangement existing between Japan and Russia before Germeny
and Russia became engaged in war that there would appear no
reason for Japan to bedome involved in such a2 war on the side
of Germany?

That would not be necessary. The Tripartite Pact already
states clearly that Japan would not have to tske part in a
German-Soviet conflict.

I wes not thinking of the Tripartite Pact. I was thinking of
the friendship thet existed between Germany and Japan, and
therefore I was wondering if it would not be very advisable
for Japan to be in a position whereby the friendship between
Japan and Germany might not draw Japen into the war with
Germeny, should Russia be attacked by Germany.

In the first place I want to meke it absolutely cleer thet

I did not oppose the non-aggression pact. Further, neither
MATSUCKA nor I felt at that time that war wes imminent.

Generel, you Just got through telling me no less than an hour
ago that the troops of Germany were being moved over to the
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Eastern Front and that anybody and everybody could see that
that meant something in that area, and your inference to me
wes that everybody knew that meant trouble between Germany
and Russia, and if that is true how can you now tell us that
neither you nor MATSUOKA hed any ldea that there was likely

to be & conflict between Germeny and Russial

I shell go into that more fully, but to come to the conclusion
that there is going to be 2 war, simply because of the move-
ment of troops, is to Jump at conclusions.

But you offered that to us a while ago in this record as the
trend of events, and now you tell me that neither you nor
MATSUCEA had any idea there veé going to be a war. It is a
little bit inconsistent, Generel.

I did not say that I belleved that there would be no War -

that was possible. What I mean is that neither of us believed
that war would start immediately or that the po8sibility of a
war was very great at the moment., As I believe I told you =a
little earlier in the narrative we both thought that war might
8tart after Germany had cleared up the Western Front - that 48 to
to say, England. .

If I understand you correctly, you have indicated to us that
you were fearful that the Foreizn Minister might pey too big
& price for the non-aggression pact and your concern seems to
be with respect to the opposition voiced to it by the Vide
Admiral who was President of the 011 Compeny that you named
and then some concern with respect to fisheries. I am wonder-
ing if you offer those matters as being sufficient to overcome
the attitude of MATSUOKA towards the proposition,

As a matter of fact, while I do not consider this to be some-
thing to put in the record, as it is simply my own opinion,
but I felt that because MATSUOKA!eg vieit to Berlin had not
produced anything of importance he might in order to take
back to Japen a "present" murry through a non-sgeression pact
that would cost Japan a great deal in concessions. MATSUOKA
agreed with me in regard to this matter of concessions, Fur-
ther, these examples of the 0i1 Company and the fisheries I

cited are simply small examples among many that could be gone
into.

It seems to me that you attempted to almost put yourself in

the place of the Government in Tokyo. I can not understand,
General, why if the Foreign Minister and the Govermment in Tokyo
wanted this pact you should be concerned about it when you

were just an Ambassador.
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A,

I do not believe I was stepping out of bounds of ny rights as
Ambassador to speak to him of my own views. I was not tell-
ing him to do Bomething or not &o do something, but simply
glving him my opinion,

indicated that there was & chenge in world conditions that
prompted your conversation with him at vhat time. VWhat did you
have in mind?

I meant this matter of Germen-Soviet relations, of which I have
been speaking to you Just now.

General, it seems to me in the light of all you have told us
with respect to the euthority of your Foreign Minister when he
arrived in Germeny with reepect to this non-ageression vact with
Bussia, he must have hed some instructions from the Government

in Tolyo before he left. Do you know whether he had any instruc-
tions?

Tes. I do not know what his instructions were, but he definitely
mst have had some.

Now, since the Government in Tolyo hed given him some instructions
relative to this Russian problem it is not clear to me why you
either in your capacity as Ambassador or in an unofficial capacity

views of the Government in Tokyo.

I did not offer any concrete objections. Further, it is clearly
stated in the Japanese statutes that I mey offer Buggestions even
1f there mre definite orders given,

If the changing conditions arise from influences within Germany
where I am the Japenese Ambessador, it is within my rights to
speek about them. Just to clear this metter up, I went you to
understand thet MATSUOKA was in accord with my ideas and there
was no opposition to any plan or idess that he hed.
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Your conversation on that train with him would not so indi-
cate. I have reliable informstion to the effect that your
purpose for taking the ride on the train with MATSUOKA vas @
last minute attempt to dissuade him from obtaining this non-

- aggression pact with Russia, and that seems inconsistent with

what you have been telling me.this afternocon.

That is a definite lie. There are all kinds of falsehoods
flying around. One is to the effect that Ribbentrop asked
MATSUOKA not to sign the non-aggression pact and MATSUQKA
went ahead with it anyway. This is also definitely untrue.

General, during the years that you served in Germany you
became well acquainted with the German military suthorities.
That is true, is it not?

While I was Military Attache I had many occasions on which I
met them, but later, after I beceme Ambassador, I never met
them, except at social functions.

But after you beczme Ambassador you had frequent conferences
with Hitler and frequent conferences with Ribbentrop,and it

would seem there are no other people in Germany who would be
better informed with respect to prospective military action

than Hitler and & ibbentrop.

Hitler yes, but not Ribbentrop.

-_—




Certificate of Interpreter

I, Lt. Comdr, ¥, B, Buggins . 67619
(name) (Serial Number)

being sworn on oath, state that I truly translated the questions
and answers given from Znglish to Japanese and from Japanese 0
Tnglish respectively, anté tha® the above transcription of such
questions and answers. consisting of 9 pages, is true and
accurate to thc best of ny Xhowledge end belief,

\

me this 2 day ofMl‘)hﬁ.

(Name and Rank)

Subscrived and sworn to be

1y Dz2tailed Investigating Officer,
International Prosecution Section, GHQ, SCAP.

Certificate of Stenographer

I, Ilmcille C. Brunner ___hereby certify that I acted
as stenographer at the interrogation set ocut above, and that I
trenscribed the foregoing questions and answers, and that the

transeription is true and accurate to the best of my knowledge

and belief.,

Certificate of inferrogatvor.

- s E—— == e

I. (E) ﬂ. Qllﬂnd m. ’ PR PRSI o~ Ty A 2 N e i

and ' 23 TR e ’

certify that on gggn day of __ Fehmmary s 1946, personally
appeared before me (y§) '
and accarding to _Lg. Comdr. F. B. HEnggins ,Interpreter,
gave the foregoing answers to the several questions set forth therein.

m___hnn._lmm__._ i L % p 4
dCe - :
4
4, /246 N s s R
Date - : .




I OGATION

General OSHIMA, Hiroshi (Cont'd)

Date and Time: 26 Februery 1946, 1345-1620 hours

Place ¢ Sugamo Prison, Tokyo, Japan.

Present OSHIMA, Hiroshi

G. Osmond Hyde, Interrogetor
Lt. Comdr, F. B. Buggins, Interpreter
Miss Lucille C. Brunner, Stenographer

Mr, Hyde

Questions by

Lt. Comdr. Huggine, the interpreter, heving
been duly sworn on previous interrogations
of Generel OSHIMA, now continues to interpret

from English to Japanese and from Japanese
into English, as required in this proceeding,

Q. General, the other day when you were telling us about your
N | reasons for talking with MATSUOEA on the train regarding the
B proposed non-aggression pact with Russia you said thet con-
{ ditions at the time were changing in regard to German-Russian
| relations. You gave that as & reason for suggesting to
] MATSUCKA thet he be careful. Later, you told us that
. Germany wes more interested in having Japsn atteck Russia J
A then anything else. I belleve you sald that thet was the
AN feeling that Germeny hed later. Will you explain a little
! more fully, if you can, what the changing conditions in
% regard to the Germen-Russian relztions were that you had
in mind when you talked to MATSUOEA on that occesion?
A. Before I go any further in my explanation I would like to
definitely state that your second statement regarding the
| German wish that Japan sttack Bussia was never brought up
B prior to the outbresk of the Russo-German war. In regard to
M the changing conditions I speak of, you may recall that I
| vold you of how it had been the plan previously to even
bring or attempt to bring Russia into the Tripertite Alliance.
| Here it was April end these talks hed not progressed in any
way, 80 that that in itself was strange,and add to this the
movement of troops to the Eastern Front ard it beceme fairly
obvious to any observer that something or other was going
on., MATSUCKA also was aware of this fact, and while both

of us felt thst it did not necessarily mean that wey was
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imminent, because with Germeny at war already, this move-
ment of troops might simply be 2 demonstration of strength,
we did feel that conditions had changed. This wes the reason
that I cautioned him to proceed slowly and to not rush into
a pact which might cause us a great deal in concessiong.

Q. Do you know German State Secretary Von Weizsaecker?
A, TYes.

Q. While MATSUOKA was in Germany on this trip we have been talking
about, he talked with State Secretary Von Weizsaecker, did
he not!?

A. He might have spoken with him at a social gethering or some
conference, but I do not believe the Japenese Foreign Minister
would deal directly with a Stete Secretary.

Q. You do know, do you not, that MATSUOKA asked Von Veizsaecker
a question regarding the German Russian relations?

A, I heve not heard of it: in fact, I have not heard thet they
had a meeting.

Q. This was not necessarily a meeting, but Hitler and Ribbentrop
evidently never made known to MATSUQKA the fact that Germany
contemplated attacking Bussia, but I have information to the

effect that MATSUOKA then asked Von Weizsaecker about the
relations and from him, that is, from Von Weizsazecker,
MATSUCKA obtained information that led him to believe that
war between Germany and Russia wes imminent. Do you know
anything about that?

A. I do not believe that MATSUQOKA thought war would be imminent.
In the first place I can not see how in a country like Germany,
if Hitler 2nd Ribbentrop had not spoken about it, how a man
in Von Weizszecker's position could possibly pass on such
information. I believe I told you this yesterday but both
MATSUCEA and I felt that perhaps Germany would attack Russia
as soon as she had cleared up the Western Front.

Q. General, you indicated a while ago that around April 1941, when
MATSUOCEKA was there, the negotiations with Russia relative to
the proposed entry of Russia into the Tripartite Pact had not
progressed very well. Hed you had any recent conversations with
Ribbentrop on the failure of that proposal immediately before
MATSUOKA arrived in Berlin?

A, I believe I recounted to you yesterday how I had met Ribbentrop

twice, once in February, and agein in March 1941, and at these ,
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meetings he had declared that negotiations were proceeding
and that by the time MATSUOKA arrived something concrete

should have been decided upon. The only thing I did not
tell you yesterday was that Ribbentrop said Schulenburg,

the Germen Ambassador to Moscow, wes carrying on these telks.

General, other than what you have indicated to us regarding the
circumstances and conditions that would indicate that war
between Germany and Bussia might be imminent, did you have any
information from German officiale that would indicate to you
that such a conflict might break out reasonably soon after
MATSUCKA hed been there?

I have written down here in my notes a good many things per-
talning to this subject, so I feel that it would be easier for
you to get the full picture if I recounted them all todey

rather than answer this question briefly at this moment. Which
do you desire I do?

Will the matters you have in mind to relste reply to the ques-
tion I have just asked?
Yes,

Then proceed with the wvay you want to relate it.
As the first step in my recital: MATSUOKA returned to Moscow
and carried on negotiations relstive to binding a non-aggression
pact with Russia. ZEither one day or perhaps two before leaving
Moscow he sent me a telegram in which he stated that Russian
demands were too heavy, end that he intended to return to Japan
without consummating the pact. The next day, or perhaps two
days later, I received another telegram from MATSUQOKA, in which
he said that Russia had the last minute given in 2lmost entirely,
and that he was delaying his deperture and holding up the train
on which he was to leave in order to sign the pact. On receipt
of the telegrem, Ribbentrop being in Berlin at the time, I
immediately went to see him snd told him that the non-eggression
pact with Russia was to be signed. He did not oppose the con-
Summetion of the pect, nor was he particularly happy about it.
I esked him at this meeting how German-Soviet relations were
end while Ribbentrop did not elucidate he stated that relations
were still in a nebulous state. Further, he did not say that
there was going to be war, but he indicated that relations were
not the same as they had been. I then told Ribbentrop that
this signing of a non-eggression pact with Russia hed been the
Japanese plan for some time, and I wes sure that the Germans
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Q.
A.

Q.

had understood this and encouraged the idea. Ribbentrop
said that he well understood Japan's policy and so I sent

a telegram to MATSUOKA telling him that Ribbentrop had said
that he understood, In return I received another telegram
from MATSUOKA asking me to send on the same telegram I had
despatched to him to the Government in Tokyo.

Why did you tell Ribbentrop about this when you received the
telegram from MATSUOKA telling you that he was about to sign
the non-agzression pact?

Thaet is definitely part of an Ambassedor's duty to notify the
Foreign Minister when such an event occurs.

Then why did not MATSUCKA tell Ribbentrop he was going up
there to obtain thies non-aggression pact?

I believe I told you the other day that MATSUOKA had told
Ribbentrop that he wes going to Myscow with a view to signing
a non-aggression pact.

Then it is not clear to me now why Ribbentrop should register
some indication of lack of enthusiasm about it when you, upon
receipt of the telegram, told him it was going to be signed,

Of course, I do not know this for certain, but it igmy opinion
that with changing German-Soviet relations the Germans who had
originally urged Japan to consummate such a pact no longer cared
one wey or the other about it. ¥Further, this meeting in which
I told Ribbentrop about the signing of the pact was one of the
prime reasons for my feellng - that 18 gtrictly my own opinion -
that perhaps there was going to be a war. Thie is simply my
premise, but taking Germen-Soviet-Jepanese relations as the
basie of this opinion of ming, while it is definitely stated in
the Tripartite Pect thet there will be no change in Soviet-
Japznese relations even in case of a break between Germany

and Russia, it still seems to me that from the German point of
view that a non-aggression pect between Bugsia and Jepan would
further solidify non-participetion in the case of a German-
Soviet conflict on the part of Japan,

What wes the reaction of Hitler to the non-aggression pact
between Japzn and Russial

I have never spoken to Hitler on this point, nor did Ribbentrop
ever tellme what Hitler might have said.

Did you ever hear from any other scurce how Hitler felt about
it?
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A. I have never heard from any other sources either, but as I
told you the other dey in the German Government's statement E!
at the time of the outbreak of hostilities Hitler says that e
he urged MATSUCKA to consummate the non-agzression pact.

Q. How long was MATSUOKA in Moscow on this occasion!? A3
A. I do not know for sure, but I believe it was & week or ten days. |

Q. My question that preceded the recitel that you have just made
wes seeking to obtain from you whether before MATSUOKA went to
Moscow you had any information from German sources that would
indicate to you that there was in fact going to be a conflict
between Germeny and Russia, I don't think you have answered

that yet.
A. ‘Bos

Q. Proceed where you left off. 'j
A. I hope that this hes cleared up metters on this question for ]

you. But in any csse I went to say thet I was also in favor :¥

of a non-gggression pact with Russia of the sort that wes

ultimately signed - thet is to say, a pect wi th Russia which

did not entail heavy concessions on Japan's part. Following

this talk with Ribbentrop I btegen to have serious misgivings

about German-Soviet reletions and so I perticulerly told my

Militery end Navel Attaches 2nd members of my staff to paey

strict attention to any intelligence concerning German-Soviet

matters. One major thing, of course, was the continued deploy-

ment of troops to the Eastern Front, which was a fairly obvious

thing. Other intelligence indicating that relations were get-

ting worse also was brought to me and sometime around the

middle or end of Mey a Hungarian newspaper correspondent

brought the news to one of the members of my staff that it

locked like Germeny was definitely going to attack the Soviet

Union in the near future. At this point I went to see

Ribbentrop and asked him why Germany wae deploying troops to

the Russian border; Ribbentrop said thot Russia was doing this

and so Germany was also following suit. I then asked him wit

had happened to German-Russian negotiations, such as the origingsl

telks with Molotov. Ke informed me that in these talks Russia

had spoken mainly about concessions in the Dardanelles and,

further, that she wanted a strong point in what was then

Bulgaria. The German Foreign Minister seid that as Germany _!

could not accede to these demands, talks had been broken off. i

I do not say that this is the main reason for the break, but
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Q.

A,

at least it was one of the important ones.

General, you have indicated to me now that after the non-
eggression pact was signed that you had noticed the deploy-
ment of the German troops along the Eastern area and that
you asked Ribbentrop the reason for sending the troops in
that particular territory. You heve 2lso told us that before
MATSUOKA arrived in Berlin the troops hesd been deployed in
that area in large numbers, so much so that it was common
knowvledge to everyone. Did not you before MATSUCKA arrived
in Berlin ask Ribbentrop why those troops were being sent
into that particular areal

Ag a matter of fact I had even seen troop trains going to
the Eastern Front when I was coming from Japan in February,
but at that time and even later I thought that this might
8till be simply an exchange of troops. However, around the
time that MATSUOKA came to Berlin it wes becoming fairly
evident that this wes not Just a routine movement and so for
the first time I began to think about it seriously.

When you thought about it seriously at that time, did not
you say anything to Ribbentrop about it; ask him anything
about 1t?

No. Up until the time that I spoke to Ribbentrop efter the
Soviet-Japenese non-aggression pact had been consummated, I
did not think sbout this too seriously.

General, I em somewhat surprised at you to say that, in the
light of what you have already told us, you seild you did not
think about it too seriously, but you sald everyone else
thought about it seriously. You stated that it was common
informetion; that everyone knew about it. Surely you, as
Ambessador, should be impressed rather keenly by it, inas-
mich as you were then in the middle of negotiations with
that country. I don't understand how you suppressed your
curiosity as to why this troop movement was going on until
Just immediately after MATSUOKA left for Myscow.

I had expected as a matter of fact based on what Ribbentrop
had told me regerding the clarification in Soviet-German
relations, which wes expected by the time MATSUOKA would
arrive, that the Germsns would bring up this matter of Germen-
Soviet relations; and the fact thet they did not was whot

\

-193-




OSHIMA, Hiroshi 2/26/46

started me wondering and led to my talking with MATSUOKA
about it. This is one reason.

Then are you telling us the movement of all these troops that
haed impressed the public generally had no effect on you?

That is the point, when the Germans did not speak to
MATSUOKA about their relations with the Soviet, the fact

that they had been deploying troons to the Ezstern Front

came up very strorgly in my mind and led to my talk on the
train with MATSUQKA.

Proceed with your narrativa.
While Ribbentrop only told me roughly about the Russien
demands regarding the Dordanelles and Bulgaria, I believe
that the June 22d statement by the German Government lists
these demands fully. In any case following this telk with
Ribbentrop I began to feel strongly that something indicating
a break in German-Soviet relations was in the wind. A%t this
point, figuring that eny further study of the problem could
not be made in Berlin alone, I despatched Counsellor KASE
(now Minister to Switzerland) to Mpscow to talk over these
metters with the Japenese Ambessador, TATEKAWA. Upon KASE's
return to Berlin he told me thet after talking to Ambhessador
TATEEAWA they had both come to the conclusion thet Russia was
well awere of the deployment of troops to the border, but
that the Russians still did not think that it would result in
a war. At this time there had been a trade pact between
Germany and Russia and evidently Russia hed not been living
up fully to the conditions therein, that is to say, she had
not been supplying Germany with 211 that had been promised.
And there was felt that this deployment of troops was more
a display of strength and = threat on Germany's part, so that
she would make further trade and divlomatic concessions. KASE
also sald that in so far as was known in the Japanese Embassy
in Russie MATSUOKA had not felt at the time he left Moscow
that 2 war would break out. Around this time there wae much
talk in Berlin about whether there would be a war or there
would not be a war and rumors by the hundreds emanated all
over the place. One was to the effect thet an understanding
had been reached and Stalin himself was coming to Berlin -
and things of this sort. The dates thot I have given might
all be a little earlier as I think of it now, but I do not
believe this is of too much importance. In eny case, I want
to tell you that I am not too certain of exmct dates. Despite
all these rumors, one fect stood out and that was the deploy-
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ment of troops,which led me to think that the danger of

var was at least imminent. Sometime around the beginning

of June, I believe it was no later than the 2d or 3d,

Hitler sent for me, and at this time stated that German-
Soviet problems were getting very difficult to settle and

that while he had tried, his patience was becoming strained.

I can not say that he definitely said that Germany would g0

to war, but in any case his speech was strong enough to
indicate a 99% certainty. He did not ask forp Japan's help

in the event of such a war, but I feel that he must have had
some such desire, because this revelation regarding his inten-
tion to begin hostilities was not in keeping with the ususal
German habit of not telling anyone about forthcoming opera-
tions. In any case I asked if it would meet with his approval
if I sent a telegram to Japan regarding our conversation and
he said that he had no objections.

Q. The non-aggression pact between Japan and Russia was signed
on April 13, 1941, was it not!?

A. I believe you are right. It might be a little later, but it
is somewhere around that date.

And MATSUQKA had. left for Tokyo around the very same day the
pact was signed, did he not?
. Right after signing it, I believe.

How did MATSUOKA return to Japan?
By rail to Manchuria and from there by air to Japan, I believe.

Sl

i

Do you know the date that MATSUOKA arrived back in Tokyo?
3 Ia-

o b

Do you know approximately how long it took to make the trip?
About ten days, I think.

You may continue.
Just add one thing gase - this telegram concerning what
Hitler told me was the nature of requesting a conference on

the subject, but was simply intended to be a statement of what
Hitlar had said.

O b

Did you receive a reply to that telegram?
No.

o

Oontimue.
The war between Germany and the Soviet Union began on the 224
of June 1941, and, as you know, in so far as Germany was con-

o

L ]
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cerned things went well for sometime. Sometime around the

end of July Ribbentrop told me that the German Army was

desirous of having Japan enter the conflict. He said nothing

further and he definitely stated these were the views of the

German Army. Around the beginning of August for the first

time we noticed that the Germany Armies were not doing as

well as they had been doing previously, and in this regard I

heard from my Military Attache that he had talked with mem-

| bers of the German General Staff, who had said that the move-

! ment of troops and the lengthening of the supply line had

| made the campaign very difficult. It was about this time, the

. beginning of August 1941, that Ribbentrop asked me to come and
see him, and when I went I found that Field Marshal Keitel was
there. Keitel madeé the statement that the German Armies would
be forced to come to a standstill for about three weeks in
order to look after the problems of supply and to shorten their
line before advancing again.

y I bring up this point because you questioned me the other

'3 day in regard to whether I had talked with high-ranking

officers of the German military on various occasions, This

was the one and only time in which I saw a military man.

Q. When you met on this occasion Keitel and others, did they

ask Japan to come into the Russian conflict?
No.

Q. But on the other occasion when Ribbentrop talked with you,

he indicated to you that the German Army wanted Japan to come
in, What did you say to Ribbentrop in reply to that sugzes-
tion from him?

A. I told him that this was not up to me to decide ani I would
let the Japanese Government know of what he had said.

e — — -_-*_A‘_ h—-w - -
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Q. What was your personal feeling and attitude towards the
proposition?

A. Japan was not obligated to enter this conflict and it was
something that I could not make a statement on one way or the |
other, so that all I conveyed to my Government was that this i

desire had been voiced., I received no answer to this com-
munication.

Q. 3But I want to know what your own personal attitude was, not
your Government's.

A. ZXven as an individual I did not feel that Japan should enter

the war. To add one further thing at this point: Ribbentrop




